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Prologue

AMERICAN soldiers fighting in World War Il had barely laid down their guns when hundreds of
German and Austrian scientists, including a number implicated in Nazi war crimes, began
immigrating to the United States. They were brought here under a secret intelligence project code-
named "Paperclip." Ever since, the U.S. government has successfully promoted the lie that
Paperclip was a short-term operation limited to a few postwar raids on Hitler's hoard of scientific
talent. The General Accounting Office even claims that the project ended in 1947.1

All of which is sheer propaganda. For the first time ever, this' book reveals that Paperclip was
the biggest, longest-running operation involving Nazis in our country's history. The project
continued nonstop until 1973-decades longer than was previously thought. And remnants of it are
still in operation today.2

At least sixteen hundred scientific and research specialists and thousands of their dependents
were brought to the U. S. under Operation Paperclip. Hundreds of others arrived under two other
Paperclip-related projects and went to work for universities, defense contractors, and CIA fronts.
The Paperclip operation eventually became such a juggernaut that in 1956 one American
ambassador characterized it as "a continuing U.S. recruitment program which has no parallel in any
other Allied country."3

The lie that Paperclip ended in the 1940s has conveniently concealed some of the most damning
information about the project-in particular the shocking revelation that one of the intelligence officers
who ran it was a spy. U.S. Army Lieutenant Colonel William Henry Whaler, was the highest-placed
American military officer ever convicted of espionage. Despite the extensive publicity devoted to
Whalen's trial in the 1960s, exactly what he did for the joint Chiefs of Staff (JCS) was not disclosed.
This book reveals that in 1959 and 1960 Whalen was at the helm of the joint Intelligence Objectives
Agency (JIOA)-which means he was running Paperclip at the same time he was selling America's
defense secrets to Soviet intelligence agents.”

The full extent of the Soviet penetration of Paperclip remains unknown, since Whalen shredded
thousands of documents. But this much is clear: justified as being run in the interest of national
security, Paperclip instead posed a serious security threat. In addition to Whalen's activities, there is
evidence that the Soviets had penetrated the project almost from the beginning. Almost anything was
possible, given the JIOA officers' lax investigations of the foreign scientists' backgrounds .s

The legacy of Paperclip is said to be the moon rockets, jet planes, and other scientific
achievements that were a product of postwar research in this country. This is true-as far as it goes.
What the project's defenders fail to mention is that its legacy also includes the horrific
psychochemical experiments conducted on American soldiers at Edgewood Arsenal, Maryland, the
U.S. Army center for chemical warfare research. In this book you'll meet eight Paperclip scientists
who worked at Edgewood between 1947 and 1966 developing nerve gas and psychochemicals such as
LSD. But Edgewood's contribution to the Paperclip legacy could not have been made by the Germans
alone. The disturbing truth is that American doctors were the ones who sifted through grim
concentration camp reports and ultimately used Nazi science as a basis for Dachau-like experiments
on over seven thousand U.S. soldiers.6

Paperclip's legacy has its roots in the cold war philosophy espoused by the intelligence officers
who ran the operation. Their motives, schemes, and coverup efforts are a logical focus for this book,
since those are what shaped Paperclip from the beginning. Moreover, the military's secret agenda
was far different from the one foisted on the American public. At its heart was an unshakable
conviction that the end justified the means. The officers who ran Paperclip were determined to use



any means necessary to keep Nazi scientists out of Russian hands, even if that meant violating U. S.
laws and foreign policy.

There may be no better example of the officers' brazen disregard for U.S. policies than the action
they took in 1948. As first revealed in an article in the Bulletin of the Atomic Scientists, JIOA
officers simply changed the records of those scientists they wanted, expunging evidence of war
crimes and ardent nazism. Though this meant directly defying an order given by President Truman,
JIOA Director Bosquet Wev excused the action by asserting that the government's concern over
"picayune details" such as Nazi records would result in "the best interests of the United States
[being] subjugated to the efforts expended in beating a dead Nazi horse."7

The repercussions of the JIOA officers' actions are still being felt today. One example is retired
NASA rocket engineer Arthur Rudolph, who left this country in 1984 rather than face war crimes
charges. His case has attracted a bizarre assortment of defenders bent on bringing him back to the
United States -including a U.S. congressman with alleged organized crime connections. On May
14, 1990, Congressman James A. Traficant of Ohio told a group of Rudolph's friends in
Huntsville, Alabama, that the rocket scientist's problems were caused by a "powerful Jewish
lobby" and warned: "If tonight it's Rudolph, who is it tomorrow?" That question undoubtedly
made several of Rudolph's colleagues in the audience uncomfortable, since their wartime Nazi
activities are also being scrutinized by justice Department prosecutors.®

Other activities covered in this book that have not been examined up to now or that take on

new significance in light of Paperclip's true history include:

« the expansion of JIOA's intelligence operation in 1948 to include Project National Interest,
which brought a convicted Nazi war criminal, an ex-Nazi spy, and other ardent Nazis to the
United States to work for universities and defense contractors;

» how the CIA used National Interest as a cover to slip covert CIA operatives overseas into the
United States;

 how another JIOA project, called "63," signed up Nuremberg defendant Kurt Blome, convicted
Nazi war criminal Eduard Houdremont, and other notorious individuals while the JIOA ran the
operation out of a New York hotel;

-details of a scheme by U.S. Air Force General Robert L. Walsh, Director of Intelligence,
European Command, to intervene in court decisions involving ex-Nazi intelligence officers
working for postwar U.S. intelligence in Germany;

* details of another scheme by Walsh, who, as head of the Inter-American Defense Board,

relocated notorious German General Walter Schreiber from the United States to Argentina; « how

Whalen's Paperclip recruits in 1959 included a former Wehrmacht soldier who was working as a

dishwasher in Canada;

* how an alliance formed in 1985 between political extremist Lyndon LaRouche and former

Paperclip scientists tried to shut down the justice Department's Nazi-hunting unit;

» details of another scheme in 1986 to squelch the Justice Department's investigations of former

Paperclip specialists Guenther Haukohl and Dieter Grau;

* how NASA publicly honored those same men in a 1987 ceremony commemorating Wernher

von Braun;

* how Rudolph's friends tried to bring him back in 1990 to attend a NASA moon walk

celebration, despite laws barring his entry into the United States.

In essence this book deals with a hauntingly familiar and contemporary subject: a small group
of men in the Pentagon who decided that they alone knew what was best for the country. "And
that, I think, is the real danger hen," said former U.S. congresswoman Elizabeth Holtzman, who
authored the 1978 immigration law that bars Nazis from our shores. *We have agencies that think
that they are a law unto themselves, that regardless of what the law of the land is, regardless of
what the president of the United States says, they'll do whatever they think is best for themselves.



And that's very dangerous. "
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1 The Beginning

ON May 19, 1945, a military transport plane with windows blackened to hide its notorious cargo
dropped out of the steely gray skies over Washington, D.C., and lurched down the landing field. As
the propellers slowed

and finally stopped, three figures stepped out of the aircraft. The first was a middle-aged man with
a scarred face whose slight build belied his importance.1

Herbert Wagner had been the chief missile design engineer for the Henschel Aircraft Company
and, more importantly, the creator of the HS-293, the first German guided missile used in combat
during World War Il. As of that moment, he and his two assistants were setting another historical
precedent: they were the first German scientists to set foot on American soil at the end of the war.2

Anxious to tap Wagner's expertise in the design of glider bombs for use against Japan, a U.S.
Navy team smuggled him into the United States and then kept him hidden from immigration
authorities so as to avoid troubling questions about his Nazi past. And no wonder. Wagner was
reported to be an ardent member of the Sturmabteilung (the brown-shirted storm troopers) as well
as four other Nazi organizations.3

Wagner's surreptitious arrival marked the beginning of a massive immigration of Nazi scientists to
the United States and a long, sordid chapter in postwar history. Had he been kept overseas, Wagner
almost certainly would have been questioned closely about his Nazi past in a denazification court.
Instead he and many of his colleagues were able to take advantage of Project Paperclip, which, in
direct contravention of official U.S. policy, gave the Nazi scientists an opportunity to escape justice
and start afresh in America.4

Wagner's arrival actually predated the formal creation of Paperclip, though the effort to exploit
Germany's scientific talent and resources was well underway by the time of the fall of the Third
Reich. As Allied troops pushed inland from the beaches of Normandy in 1944, teams of scientific
investigators trailed in their wake, roaming the battlefields in search of research installations that
would yield up Hitler's scientific achievements and brain trust.

The scientific teams were made up of U.S. Army, Navy, and Army Air Forces teams and Office of
Strategic Services (OSS) intelligence agents attached to special military units called T-forces. At their
peak the teams comprised more than ten thousand men scattered over the United Kingdom (where
their command group, the Combined Intelligence Objectives Subcommittee [CIOS], was
headquartered), France, Belgium, Holland, Luxembourg, and Nazi Germany. The teams' mission was
to capture and interrogate Hitler's scientists, locate and microfilm documents, and confiscate all
useful equipment found in laboratories and factories.5

According to a journal kept by civilian scientist John Harris, in May 1945 one of those teams
located a carefully camouflaged I. G. Farben chemical plant on the outskirts of the German town of
Gendorf. The entrance to the plant was flanked by two large brick gateposts, which Harris estimated
that a Sherman tank might squeeze through with six inches to spare. But there was no time for such
niceties. The tank accompanying Harris's team simply smashed through the entrance, knocking over
one of the gateposts and trailing yards of the wire fence that had surrounded the plant behind it.6

The spoils that Harris and his colleagues discovered at Gendorf included some of the greatest
scientific minds in Hitler's chemical warfare industry. One was Walter Reppe, an I. G. Farben director
and pharmaceutical research expert. Even more impressive was Otto Ambros, a well-known chemist
and Farben director who had come to Gendorf to construct a rubber plant nearby. Harris and the other
members of the scientific team found Ambros to be a witty, "remarkably clever" man with an
extraordinary command of the English language and a charming, personable manner.7

It wasn't long, however, before they discovered another side to Ambros-one that was horrendously
evil. He had overseen the use of concentration camp prisoners as slave labor when he was in charge
of an I. G. Farben factory at Auschwitz concentration camp. It was a bitterly cruel irony, inasmuch as



an |. G. Farben-dominated company manufactured the poison gas used to murder millions of Jews in
the camps. By the time Ambros was shipped off to Munich for interrogation, he was already on the
U.S. list of war criminals.8

That dark side of Nazi science was inextricably linked to whatever benefits Hitler's technical brain
trust had to offer, but from the beginning it was ignored by American military officers intent on
exploiting German expertise. Even as one arm of the U.S. military was working to bring Nazi war
criminals to justice after the war, another arm was using whatever means necessary to protect Nazi
scientists and give them a safe haven in America. Ultimately this country paid a heavy price for that
moral indifference. The methods and philosophies that the Nazi scientists brought with them resulted
in serious breaches of U. S. security and the unthinkable horror of American soldiers being used as
research guinea pigs in the same way that concentration camp prisoners had been used during the war.

The idea behind the original exploitation project was basically sound. During the planning phase
for the Normandy invasion it had become clear that ultimate victory depended on breaking the
scientific, economic, and industrial structure of the Third Reich as well as defeating Hitler's troops in
the field. German scientists had unleashed a technological war of a kind never seen before. Buzz
bombs and V-2 rockets rained down on Great Britain, and in America the War Department was
terrified at the thought that Hitler was close to developing an atomic bomb.®

The main goal of the exploitation effort was to use the scientific intelligence it garnered to win the
war against Nazi Germany and Japan. A secondary objective was to help advance the U.S. military's
own technology once the war ended. One phase of the project, code-named "Safehaven,” was de-
signed to prevent Germans from escaping to other countries, primarily in Latin America, to continue
their wartime research. Finally, the project would rectify an old mistake. Germany had been allowed
to rearm after World War 1. This time Washington policymakers were determined that Germany
would be stripped bare, once and for all, of any technical and scientific capability to rearm and wage
another war. *°

When the exploitation project began, there was no thought of bringing German scientists to
America. Indeed, there is strong evidence that President Franklin Roosevelt would have rejected the
idea had it been presented to him at the time. Roosevelt already had turned down OSS chief William
Donovan's request that the United States offer postarmistice privileges to Germans working for
America's fledgling intelligence agency, which had recruited Schutzstaffel (SS) officers, members
of the German Foreign Office, and high-ranking Abwehr intelligence agents. On December 1, 1944,
Donovan asked the president if the recruits could be given special privileges, including "permission
for entry into the United States after the war, the placing of their earnings on deposit in an American
bank and the like." He acknowledged that only the president had the authority to approve the plan and
asked for an immediate answer.11

Roosevelt's blunt, one-paragraph answer would reverberate all the way into the 1980s, when
revelations that U.S. intelligence had helped war criminals Klaus Barbie and Arthur Rudolph escape
justice gave the president's words stinging irony. He wrote:

I do not believe that we should offer any guarantees of protection in the post-hostilities period to
Germans who are working for your organization. | think that the carrying out of any such
guarantees would be difficult and probably be widely misunderstood both in this country and
abroad. We may expect that the number of Germans who are anxious to save their skins and
property will rapidly increase. Among them may be some who should properly be tried for war
crimes or at least arrested for active participation in Nazi activities. Even with the necessary
controls you mention | am not prepared to authorize the giving of guarantees.12

Yet even before the war with Nazi Germany ended, and long before official Paperclip policies
were set, members of the scientific teams were making unauthorized promises and cutting deals with



German scientists whose names had appeared on war crimes "wanted" lists. In effect, the scientific
teams wore blinders. Dazzled by German technology that was in some cases years ahead of our own,
they simply ignored its evil foundation--which sometimes meant stepping over and around piles of
dead bodies--and pursued Nazi scientific knowledge like a forbidden fruit. The teams often included
American scientists and military personnel who were familiar with the Germans' work and tended to
view them as colleagues. Occasionally the Germans even became their friends.

The team whose mission it was to learn if Hitler's scientists had developed an atomic bomb was
already in Europe looking for key nuclear physicists by the time the other scientific units arrived in
1944. Code-named "Alsos," the atomic bomb team was headed by U.S. Army Lieutenant Colonel
Boris Pash, whose long and highly controversial career ran the gamut from volunteering to fight in
the 1918 Russian Revolution to being accused of running a CIA "special operations™ unit which,
according to testimony before Congress, "was responsible for assassinations and kidnappings as well
as other “special operations." " No evidence was presented at the hearing that the unit carried out
assassinations while Pash was in charge. Pash was also security chief for the Manhattan Project
during the development of the atomic bomb in the United States.13

By the time Pash and Alsos's chief scientist, an American named Samuel Goudsmit, reached
Strasbourg, France, Goudsmit was certain that the Germans had not yet completed their work on the
bomb. Only a handful of men-Carl von Weizsacker, Werner Heisenberg, and a few others-even had
the expertise to do the work. Moreover, in November 1944 Goudsmit found von Weizsacker's papers,
proving that America's bomb project was at least two years ahead of Nazi Germany's. Nevertheless,
when the Alsos team located physicist Rudolph Fleishman he was sent to the United States for
interrogation. 1

Although best known for tracking down German physicists, Alsos also investigated biological and
chemical warfare. The University of Strasbourg was a major biological warfare research base, and
Pash stayed in the home of the university's biological warfare chief, Eugen von Haagen, who had fled
the area before Alsos arrived. Haagen had lived in America in the 1930s, working for the Rockefeller
Institute in New York while participating in pro-Nazi German-American Bund activities in his spare
time. In 1946, he was arrested and used as a witness for the prosecution at the Nuremberg war crimes
trials, where he admitted that several Natzweiler concentration camp prisoners had died after he
deliberately had infected them with spotted fever. In 1948 Haagen was offered a job as head of the
medical department at the Institute of Medicine and Biology in Berlin. Later arrested by the British
and turned over to the French, Haagen was convicted in 1954 by a French court and sentenced to
twenty years imprisonment for his crimes. *°

Goudsmit quickly discovered that a number of Haagen's colleagues at the University of Strasbourg
were equally culpable in murder. The university was a model Nazi institution where many of the
faculty were SS members whose chemical or biological warfare research consisted of horrific
experiments on humans. Chief among them was professor of anatomy August Hirt, the official SS
representative at the university, who provided other professors with prisoners for mustard gas ex-
periments. The university proudly displayed Hirt's collection of skulls, which he had amassed by
collaborating with Adolf Eichmann to kill Jews and send their still-warm bodies to the university for
display.

Alsos also interrogated Kurt Blome, Hitler's overall head of biological warfare, soon after his
arrest as a war crimes suspect. (Blome's sordid Nazi past and subsequent employment in a Paperclip-
related project are detailed in chapter 11.) When Alsos caught up with him, Blome admitted he had
built a biological warfare laboratory at the request of ReichsfuhrerSS Heinrich Himmler. Power
hungry and independent, Himmler planned to use biological warfare on Allied troops without Hitler's
approval. He ordered Blome 'to conduct experiments on concentration camp prisoners to determine
how effective a biological warfare attack would be against advancing Allied troops. But before he
could begin, Blome told Alsos, Russian troops captured his laboratory.17

While Hitler's atomic bomb project may have lagged behind America's, that wasn't the case with
chemical warfare. Surprisingly, the exploitation project's valuable chemical warfare discoveries, and



especially the Paperclip chemical warfare experts, have been ignored by historians, even though their
discoveries were certainly equal to the scientific advancement of the V-2 rocket. Chemical Warfare
Service teams investigated everything from nerve gas experiments to rifle ranges where shackled
prisoners under the influence of mind-altering drugs staggered around with loaded guns looking for
the target. The teams were shocked to discover that the Germans had invented three new nerve gases-
Tabun, Sarin, and Soman-which were far more deadly than the mustard gases the Allies had at that
time. The German gases were so superior that after the war Sarin became America's standard nerve
gas, while the USSR chose Tabun.18

Formulas and samples of these gases were discovered by a team of nineteen U.S., British, and
Canadian chemical warfare experts that had targeted major German chemical warfare installations in
the Munsterlager area. The team was headed by Commander A. K. Mills of the British Ministry of
Aircraft Production. Mills's group tracked down a Wehrmacht experimental station at Raubkammer, a
gas defense laboratory, a Luftwaffe chemical warfare experimental station, and several Luftwaffe and
Wehrmacht chemical munition plants. The group was able to determine from captured documents and
interrogations of German chemical warfare personnel that Tabun was produced at the rate of 1,000
tons a month at a factory in Dyhernfurth that was captured by the Russians.19

Mills's team discovered that chemical warfare experiments had been conducted on both animals
and humans in the captured facilities. At Raubkammer a main laboratory and nine annexes housed
laboratory animals used in experiments, including dogs, cats, guinea pigs, apes, and horses. He also
found four thousand photographs of mustard gas experiments conducted on men who appeared to be
political prisoners from concentration camps. In some cases liquid mustard had been applied directly
to the victims' skin, which resulted in oozing blisters, burns, and deep scars all over their bodies. At
least six of them had died.

The investigators also captured fourteen of Nazi Germany's major chemical warfare experts,
including General Walter Hirsch, head of Wa Pruf 9, the Wehrmacht's main chemical warfare section.
They were taken for interrogation to a detention camp where other chemical warfare experts were
held, including SS Brigadier General Walter Schieber, who had overseen the chemical industry for
Albert Speer's Armaments Ministry. Schieber would later work under Paperclip for a decade in West
Germany, making nerve gas for the Chemical Division of European Command.21

In another part of Nazi Germany, U. S. Army Air Forces teams were tracking down the scientists
who designed Germany's highly advanced jet aircraft, underground bomb-proof shelters, parachutes,
and anything else having to do with air combat. Air Corps Colonel Donald Putt headed a team that
located the Hermann Goring Aeronautical Research Institute in Brunswick. The forty-year-old officer
was a friendly, adventuresome man with a weatherbeaten face and a masters degree in aeronautical
engineering. A veteran test pilot, Putt had helped supervise the development of the B-29 bomber at
Wright Field air base near Dayton, Ohio.22

Putt thought he knew all about aircraft, but he was stunned by what he found at Brunswick. "There
was this plane with incredible swept-back wings," he recalled forty years later. "I'd never seen
anything like it." What Putt had found was Adolf Busemann's swept-back wing aircraft, which
became a prototype for the U.S. Air Force's swept-wing planes in later years.23

The institute was one of Germany's largest scientific complexes, with twelve hundred specialists,
five wind tunnels, and numerous laboratories. The specialists ran the gamut, from jet aircraft design
to jet fuel, parachutes, and nearly every imaginable aeronautical invention. Putt gathered the Germans
together and, without approval from higher authorities in the War Department, promised them jobs at
Wright Field if they would go with him to a holding center for captured personnel in Bad Kissingen.
He also promised to send their families to the United States, then instructed the scientists to sell all of
their belongings and to travel light 24

Other Army Air Forces teams were looking for Germany's leading experts in aero medicine. But
some of the most significant information about their work was found when American troops "opened
the gates of hell,” in the words of the liberator of Dachau, Colonel Walter J. Fellenz, commanding
officer of the 42d Infantry Division. The young American soldiers who broke through Dachau's iron



gate found the reason they had been fighting the war when they saw the tortured faces of the half-
starved crowd that cheered when they entered the camp .25

While Fellenz's troops tended to the survivors, U. S. Army Major Leo Alexander sifted through
documents to obtain names of the camp administrators and Nazi doctors-evidence that would be used
later at Nuremberg. Alexander was a Boston psychiatrist whose medical expertise played a key role in
the Nuremberg war crimes trials. He was the chief medical investigator and expert witness for the
Nuremberg war crimes prosecution staff .26

Dachau's Experimental Block number 5 was where Nazi scientists conducted medical experiments
on the camp's defenseless prisoners. U.S. soldiers in the 363d Medical Battalion were overwhelmed
by the stench when they walked into the building. Parts of human bodies-arms, legs, organs of every
type-were lying everywhere. Hundreds of innocent people had been murdered there in the name of
science. And some of the men who conducted these experiments were the same respected scientists,
university professors, and doctors that the AAF teams would later hire to work under Paperclip.27

The experiments were ostensibly conducted to find ways to save the lives of Luftwaffe pilots who
crashed at sea and were forced to live on seawater, or parachuted out of airplanes at high altitudes, or
were exposed to extremely cold weather. Dachau inmates were deliberately infected with disease,
forcefed seawater, or starved for oxygen in a chamber.28

In one experiment a group of Russian prisoners was frozen to death in vats of ice water in the
camp yard during the winter. The prisoners endured excruciating pain before they died, as parts of
their bodies slowly began to freeze. A Luftwaffe doctor, Sigmund Rascher, and University of Kiel
Professor E. Holzlohner were among those conducting the experiments. They wanted to know if
frozen flyers' lives could be saved if their bodies were thawed out.29

While investigating this crime, one scientist whom Alexander talked with was Luftwaffe Colonel

Hubertus Strughold, a Paperclip hire who today is touted as the "father of American space

medicine." Strughold was wartime head of the Luftwaffe's Institute for Aviation Medicine in

Berlin. Like von Haagen, Strughold also had lived in the United States, and his work in aviation

physiology was widely known in American scientific and military circles. When Alexander

asked him about the freezing experiments, Strughold said that he knew of them from a meeting

he had attended in Nuremberg in 1942, and that he had heard a radio broadcast mentioning that

Rascherswas wanted in connection with the experiments. Other than that, Strughold said he knew

nothing.”o

As Alexander continued his investigation, Himmler's SS records were found in a cave. They
were a treasure trove of information that included Himmler's correspondence with Rascher and
other individuals concerning the medical experiments at Dachau. As Alexander pieced the evidence
together, he realized that Strughold had lied. Siegfried Ruff, another Paperclip hire and coauthor of
a book with Strughold, was named in connection with high-altitude experiments. Ruff was head of
the Department for Aviation Medicine at the German Experimental Institute for Aviation, the DVL
(Deutsche Versuchsanstalt fur Luftfahrt). Holzlohner was identified as conducting the freezing
tests, and several other names cropped up whom Alexander knew to be Strughold's close
colleagues.31

Alexander submitted two CIOS reports about the experiments to the Army's war crimes staff in
which he noted his suspicion that Strughold had "covered up" the involvement "by his friend and
co-worker Ruff, and by his colleague Holzlohner” in the Dachau experiments. By the time
Alexander's reports wended their way to Nuremberg, however, Strughold was already sheltered
under the protective wing of the U.S. Army Air Forces.32

Significantly, a CIOS team investigating aviation medicine was unimpressed with the value of
Strughold's wartime work. Their final report concluded that Strughold and other Germans had
suffered considerably from their isolation during the war, “since scientific achievements which they
presented as new and revolutionary were in most cases long since attained by .the Allied
investigators."33

Meanwhile, U. S. Army Colonel Holger Toftoy was in charge of five Army Ordnance technical



intelligence teams scouring the battlefields for weapons, equipment, and Hitler's rocket team. Like
Colonel Putt, Toftoy had long been intrigued by technical matters. Before graduating from high
school he had built an automobile from an old gasoline engine and bicycle parts. Now the West
Point graduate was looking for the brains behind the rockets that blitzed London. 24

Key members of the group that had been at the Peenemunde rocket base surrendered to the U.S.
Army in a well-known story of their capture. One ordnance team member, Major Robert Staver,
recalled that he was jubilant when the Army caught up with the Nazi rocket scientists. The most
brilliant among them was the chief scientist and designer, who was only thirty-two years old. But
Wernher von Braun's rocket career dated back to the 1930s, when he was the protege of Hermann
Oberth, the father of German rocketry. Von Braun and four hundred other rocket experts were taken
to Garmisch for interrogation by Toftoy and other members of the ordnance team .zs

As always, there was a dark side to the rocket scientists, too. This time it surfaced when
American troops found the remains of Dora concentration camp inmates who had been starved,
beaten, hanged, and literally worked to death as slaves in the Mittelwerk underground V-2 rocket
factory. Colonel James L. Collins was leading an infantry unit toward Nordhausen when his liaison
officer called him over the radio. "Colonel,” he said, "you'd better get up here and see what we've
got. It's terrible.” By this time scenes from hell had become part of Collins's daily routine. But his
mind reeled with horror at what he found at Camp Dora.*®

As Collins approached the huge, cavelike entrance to the factory on the hill, six thousand bodies
covered the ground. As far as he could see, row upon row of skin-covered skeletons were frozen
solid in grotesque shapes, bearing bruises and wounds from beatings. "They had been starved to
death," Collins recalled. "Their arms were just little sticks, their legs had practically no flesh on them
at all." As the soldiers moved through the choking stench of death, they found the smoldering
furnaces of Dora's crematory. The doors were still open where the SS had been shoving bodies in and
burning them up, s7

Yves Beon, a member of the French Resistance, was one of the few who survived that hell. He had
been arrested by the Gestapo in 1943, imprisoned at Dora, and forced to work on the V-2 rocket. "We
worked in the center of the mountain with no air, and just had one small piece of bread and margarine
to eat all day," Beon recalled. "It was horrible."38

The next day, as American troops tried to recover from the shock of their discovery, a soldier sat
down on a filthy stoop and stared at a crumpled news report. A Dora survivor sitting next to him
quietly reached out his thin hand and touched the tears streaming down his liberator's face. The
soldier's commander in chief was dead. Franklin D. Roosevelt had guided the nation through an
unprecedented four terms, from the Depression into the war. Now the burden of war passed to Harry
S. Truman.%

Members of the ordnance technical intelligence team, including Toftoy's aid, Major James Hamill,
and Staver, arrived at the scene around the same time as an army war crimes unit. U.S. Army Major
Herschel Auerbach had been sent to the site to investigate the crimes committed against the prisoners.
His unit went one way, interrogating individuals and searching for evidence against those responsible
for the deaths of twenty thousand Dora prisoners, while Hamill and Staver went in a different
direction, to load up the V-2 rockets found in the tunnels, track down technical documents, and search
the hills for rocket scientists who had worked in the Mittelwerk factory.%

In the end, however, both groups ended up looking for the same men. Dora survivors told war
crimes investigators that
Mittelwerk personnel as well as the SS had harmed them. Particularly notorious was Mittelwerk's
technical director, Albin Sawatzki. After Army MPs had imprisoned Sawatzki in a makeshift pen in
the camp yard, a Frenchman standing nearby became enraged upon seeing him. "That bastard nearly
beat the life out of me a dozen times," the Frenchman yelled as he drew back his fist and smashed it
into Sawatzki's face.”

Sawatzki identified key Mittelwerk personnel and SS officers by name, and even told investigators



where he thought they could be found. Sawatzki identified Georg Rickhey as Mittelwerk's general
manager and said the Production Director Arthur Rudolph was one of the men responsible for the
number of hours the prisoners were forced to work. He admitted that the prisoners had died from bad
conditions, including food, exposure, and impure air in the factory. Sawatzki also brazenly admitted
that he had "kicked some of the workers from time to time. ~a2

Once again, however, the mind-set, opinions, and goals of the technical and scientific teams were
so self-serving that Germans who should have been arrested as war crimes suspects escaped justice.
Rickhey was arrested once, but was released. U. S. Strategic Bombing Survey Colonel Peter Beasley
located Rickhey, struck up a friendship with him, and even moved into his house. After all, Rickhey
possessed something that the colonel badly wanted. He had forty-two boxes of Mittelwerk
management records that included information about V-2 rockets and bomb-proof shelters. Ignoring
the potential those records held for evidence of war crimes, Beasley packed them-and Rickhey-off to
London .43

By the time Nazi Germany surrendered in May 1945, Army Ordnance, CIOS, and other scientific
teams had assessed nearly every primary technical and scientific target. But jealous rivalries erupted
between the teams and among the four Allied nations, which were competing for the same spoils of
war. That competition, particularly with the Soviets, would heighten when Germany was divided into
four occupied zones.44

As a result of that competition more than fifteen hundred German scientists and technicians were

forced to leave their homes, and in some cases their families, and move to the U. S.controlled zone

of Germany. Many were glass technicians from the Carl Zeiss factory in Jena, who were forcibly

evacuated and interned in a camp for over a year. At least two members of Zeiss's group

committed suicide over the ordeal. Ironically, while there was an outcry of protest after the war

when Russian troops kidnapped scientists to work in the USSR, American authorities conveniently

hid the fact that they had done virtually the same thing-and in violation of international law .a1

One of the most disturbing cases of forced relocation occurred toward the end of the war, when the
Naval Technical Mission in Europe decided it wanted to exploit the skills of Wilhelm Eitel, the
wartime head of the Kaiser Wilhelm Institute's silicates department in Berlin. Even his colleagues
considered Eitel an ardent Nazi who had won his position by collaborating with Wilhelm Frick to fire
nine Jewish scientists in 1933, when Hitler banned Jews from positions in government and elsewhere.
One of those scientists ended up in a concentration camp; the others were forced to flee Germany.*®

Russian troops were closing in on Berlin when an army colonel, Ralph Osborne, told Eitel to leave
the city. Osborne was in charge of the Field Information Agency, Technical (FIAT), which later
helped coordinate Paperclip operations in Europe. Eitel packed his bags and fled, abandoning his wife
and five children to face the fast-approaching Soviet troops. His wife hanged herself instead. After
the war Berlin police kept her suicide case open for years when they learned that Eitel had married his
wife's4sister soon after the suicide. But by then Eitel was safe in the United States, working for the
Navy.™7

In addition to Eitel, the Navy team located torpedo and submarine experts and the staff of
Peenemunde Aerodynamics Institute, including the institute's codirectors, Rudolf Hermann and
Hermann Kurzweg, who worked in Kochel. The Peenemunde group had built two high-speed wind
tunnels to test guided missiles and projectiles. The tunnels were a rare find. Both operated at more
than twice the mach speed of any wind tunnel in America .as

In May the Navy team traveled to the Bavarian village of Oberammergau looking for their key
target-Herbert Wagner. Just weeks after they found him, he was ensconced in a Washington, D.C.,
hotel, being debriefed and given a new life.*°

It had taken the greatest war in history to put a stop to an unspeakable evil. And now the cutting
edge of that nightmare was being transplanted to America.
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2 Rules of the Game

IN the summer of 1945, as American troops coped with the chaos and ruin of what once had been
Hitler's Third Reich, the scientific teams held thousands of German scientists captive in detention
camps across Germany. The Hotel Wittelsbacher Hof in Bad Kissingen was no exception, though it
looked more like the site of a big scientific convention than a holding center for Germans captured by
the Army Air Forces. American jeeps arrived daily, bringing in scientists of all ages, their luggage
containing only the few personal belongings they had hurriedly gathered together. These men, some
120 in number, were jet engine, wind tunnel, and rocket fuel experts under Colonel Putt's control.1

Putt viewed his captives not as former enemies but as scientists whose technical know-how could
benefit the Air Corps. "The Germans were years ahead of us in aircraft design,” Putt later recalled.
Nazi Germany had barely surrendered when Putt began asking his superiors to formulate a policy to
bring the scientists to America. He quickly gained the support of Major General Hugh Knerr, who
soon would be named commanding officer of Wright Field air base. Both Putt and Knerr believed that
the Germans' knowledge would advance the AAF's own jet design by a decade. Knerr sought War De-
partment permission to send at least five Germans to Wright Field, including Theodor Zobel, a
designer whose innovative methods included photographing airflow patterns around jet wings to help
improve aircraft designs. Another was Germany's preeminent supersonics expert, Adolf Busemann.2

But American interrogators in Putt's group were opposed to Knerr's idea, since they believed that
some of these Germans were ardent Nazis. One navy officer, H. M. Mott-Smith, had already dropped
the former co-director of Peenemunde's Aerodynamics Institute, Rudolf Hermann, from a project
involving the dismantling of the Kochel wind tunnel that was sent to White Oaks, Maryland. Mott-
Smith had found Hermann to be "untrustworthy and in some respects incapable.” Hermann's
colleagues and other American officers in Putt's group also shared this opinion. Mott-Smith's
complaints increased after he learned that the Navy planned to send Hermann to America. "Dr.
Hermann was twice picked up by the CIC and investigated for Nazi activities, the second time on
accusation by one of his former associates of having been instrumental in having the man sent to a
concentration camp,” he told his superiors. Hermann later was cleared, but U.S. Army Counter
Intelligence Corps (CIC) agents then interned his wife as an ardent Nazi. Once again Mott-Smith
complained that Hermann's "uncertain political sympathies, the proved Nazi sympathies of his wife,
and the mistrust of him by his subordinates” easily could damage the Navy's project. The Navy
agreed and dropped Hermann from its hiring list. Putt eventually brought him to Wright Field despite
the damaging reports. *

Unaware of those controversies, War and State Department officials had not made a decision on
numerous proposals sitting on their desks. These came not only from Knerr and the Navy but also
Colonel Toftoy and other Army Ordnance officers who wanted to bring Wernher von Braun's rocket
group to America. All of those involved in discussions agreed that America should use the Germans'
skills to win the war against Japan-if steps were taken to eliminate security risks. "These men are
enemies and it must be assumed that they are capable of sabotaging our war effort,” remarked Under
Secretary of War Robert Patterson.4

On the other hand, U.S. immigration laws at the time prohibited members of fascist groups from
entering the country. In addition, Joint Chiefs of Staff policy required that the commanding general in
the European theater "exclude from further research activity any persons who previously held key
positions in German war research." Ardent Nazis in charge of German universities and scientific
institutes were supposed to be replaced by those less politically suspect. But now policymakers were
being asked to approve proposals to bring some of those same Germans to the United States and put
them to work.5



The idea also conflicted with JCS policies regarding the prosecution of Nazi war criminals and
denazification of the general German population. When Justice Robert Jackson returned from Europe
shortly after his appointment as chief of counsel for the prosecution of war crimes, he told President
Truman, "l have assurances from the War Department that those likely to be accused as war criminals
will be kept in close confinement and stern control.” Even with Jackson's assurance, Under Secretary
of War Patterson remained concerned that accused war criminals might be included in the ranks of
those the U.S. military now wanted to bring to America .6

Ultimately the war against Japan proved to be the deciding factor. The JCS approved the project,
code-named "Overcast,” and sent the rules of the game to commanders in the European theater. The
project's stated purpose was to temporarily exploit German and Austrian scientists to "assist in
shortening the Japanese war." It was limited to those few "chosen, rare minds"” whose skills could not
be fully exploited in Europe. Once that exploitation was completed they were to be returned
immediately to Germany. The JCS acknowledged Patterson's concerns by including a clause that
specifically banned known or alleged war criminals, and this order: "If any specialists who are
brought to this country are subsequently found to be listed as alleged war criminals, they should be
returned to Europe for trial.” It was an order that soon would be ignored.7

Once Project Overcast was approved, a War Department spokesman made a terse public
announcement that "a number of carefully selected scientists and technologists are being brought to
the United States.” He informed the press, however, that there would be "no interviews, no itineraries,
no pictures,” and then refused to reveal any further information.8

Over the next few months, three military intelligence agencies formed a power base enabling them
to control the project's course for the next two decades and to hide their dubious activities from the
American public. These were the Joint Intelligence Committee (JIC), the Joint Intelligence Objectives
Agency (JIOA), and the Exploitation Branch under Army intelligence (G-2) in the War Department
General Staff (WDGS).

It is important to keep in mind that the project was run by intelligence officers. While the
American public may have been told that the German scientists were considered valuable because of
their scientific skills, the intelligence officers running the project had a far different agenda. They
viewed the project as the intelligence exploitation of Germany, and along with that, the Soviet Union
and France. The decisions they made-often in secret-reflected that view. Despite JCS policies, some
of those brought to the United States under the project were a far cry from being "scientists™ or even
Germans or Austrians. The scientists who did arrive were interrogated about what they knew about
the Soviet Union, and their mail was constantly screened for intelligence information.

The JIC was the intelligence arm of the Joint Chiefs of Staff, responsible for advising the JCS on
the intelligence problems and policies and furnishing intelligence information to the JCS and the State
Department. The JIC was composed of the Army's director of intelligence, the chief of naval
intelligence, the assistant chief of Air Staff-2, and a representative of the State Department. They
considered policy questions regarding the German scientist project and recommended procedural
changes to the JCS. The Army's director of intelligence always played a key role in the project, since
the policy made Army intelligence (G-2) administratively responsible for many aspects of the
program, including background investigations. Lieutenant General Hoyt Vandenberg served in that
position until June 1946, when President Truman appointed him director of the Central Intelligence
Group, which became the Central Intelligence Agency in 1947.°

The JIOA was established as a subcommittee of the JIC specifically to assume direct responsibility
for running the German scientist program until the JIOA was disbanded in 1962. The agency was
comprised of a JIOA Governing Committee, made up of one representative of each member agency of
the JIC, and an operational staff of military intelligence officers from the different services. Army
Colonel E. W. Gruhn was the first JIOA director, a position that generally rotated annually among the
agency's military officers. JIOA's duties included administering the project's policies and procedures,
compiling dossiers, and serving as liaison to British intelligence officers running a similar project in
Great Britain. In addition, JIOA took over many of CIOS's activities when that agency was dissolved
shortly after Nazi Germany's surrender. JIOA was responsible for collecting, declassifying, and



distributing CIOS and other technical intelligence reports on German science and industry.10

Finally, the Exploitation Branch under G-2, WDGS, was the implementing agency for the project.
The chief of this branch represented the Army's director of intelligence on the JIOA Governing
Committee. This secret unit, which changed names several times, was part of the Military Intelligence
Division and had carried out many intriguing missions, a history that did not change once it became
involved with German scientists. First called Prisoner of War (POW) Branch and then Captured
Personnel and Material (CPM) Branch, the agency was responsible for directing "escape and evasion
activities that included interrogating enemy prisoners of war and helping individuals friendly to the
Allies escape from behind enemy lines.11

Lieutenant Colonel Monroe Hagood was head of the unit when Overcast was approved in 1945. He
was overwhelmed with work and frustrated that his small staff of interrogators received little support
for numerous ongoing projects. Two months after the JCS approved the policy, Assistant Secretary of
War Robert A. Lovett furiously accused G-2 of ineptitude when he learned that none of the German
scientists had arrived. Hagood took the brunt of that criticism and later complained that while his
staff was expected to be responsible for half the work needed to initiate Overcast, the War
Department gave him no funds to accomplish the task. 12

Hagood's biggest problem, however, was that his CPM Branch interrogation staff was too small to
take on yet another group of Nazis. They already were helping officers who smuggled former
intelligence experts, members of the German High Command, and high-ranking German naval
intelligence officers into Washington, where they were hidden from public view and interrogated
about the USSR.

On one side of Washington, Hitler's spy chief and Soviet expert General Reinhard Gehlen and
other members of his wartime intelligence staff were cloistered behind high fences in Fort Hunt,
Virginia. Under the direction of Major General Edwin Sibert, Army intelligence chief in Germany,
Gehlen and the others were interrogated, put in a room with hidden listening devices, and left to talk
among themselves as intelligence officers listened in. Along with Gehlen's group, Fort Hunt also
housed a combined CPM Branch and Navy project to interrogate four German admirals, including
Hitler's naval intelligence chief, Rear Admiral Otto Schulz, and sixteen other German Navy
specialists on the USSR, including Norbert von Baumbach, the former naval attache in Moscow.
The commanding officer of Fort Hunt, Lieutenant Colonel Montie Cone, later was involved in
Paperclip for over a decade.13

On the other side of the capital in Camp Ritchie, Maryland, a group of German High Command
officers were interrogated and helped translate important captured German documents. One of these
men was a notorious Nazi-Major General Gustav Hilger-who was on a U.S. Army war crimes
wanted list while living at the camp. Hilger had been Nazi Foreign Minister Joachim Ribbentrop's
informant on the operation of Einsatzgruppen, the SS killing units that massacred hundreds of
thousands of Jews. While Ribbentrop was hanged as a war criminal after the war, Hilger returned to
Washington in 1948 under State Department auspices, living openly, with his name listed in the
telephone directory. Others in the Washington area with Hilger in 1945 were: Kurt Zinneman, who
headed the Russian section of the German War Economy Branch; General August Koestring,
military attache in Moscow; and Nazi historian Peter-Heinz Seraphim, whose research on Jews was
used avidly by Hitler's propaganda chief. 1

Hagood's overworked interrogators in CPM Branch were not the only source of delays. A British
project called "Backfire™" lasted through the summer. It was supposed to be a major effort to study
the Germans' V-2 rocket launching techniques, but it soon turned into a fiasco tying up several of
the main rocket experts. Hundreds of Allied officers and nearly a thousand Germans, including von
Braun and Arthur Rudolph, gathered at an isolated area off the Dutch coast known as Cuxhaven.
Entire units of officers spent months scouring an area from Paris to Berlin, digging up fields and
rummaging through factories to find enough V-2 parts to reassemble rockets that were barely
operational. The British released hundreds of German Wehrmacht officers and "tradesmen™ from
POW camps to work as construction crews at the launch site. The project's director even admitted



that "it was necessary to give them better treatment than the normal P.W." to make them cooperate.
By September only three rockets had been launched, and the JCS angrily told the British that they
wanted von Braun and other rocket experts sent to America at once.15

In addition to the delays, Operation Backfire succeeded in blocking an investigation of
Rudolph's wartime activities at Mittelwerk. Canadian Field Service (FS Sec) officers uncovered
information that Rudolph was Mittelwerk's production director and that foreign slave labor there
"has been very badly mishandled according to Dir. Rudolph’'s own words.” They also suspected that
another Mittelwerk engineer, Hans Lindenberg, "may be wanted" in connection with Rudolph’s ac-
tivities. But the officers were not allowed to interrogate them, due to what they called the "delicate
situation" at Cuxhaven.16

The question then arose of what to do with General Walter Dornberger, who had headed the V-2
. operation at Peenemunde. He was separated from other Germans after trying to turn American and
British officers against each other for his own benefit. During interrogation, he blithely mentioned
that Russian, French, and Polish POWSs had been used as forced laborers at Peenemunde. In fact,
ten thousand foreign laborers had been imprisoned at a concentration camp in Karlshagen, located
near the Peenemunde rocket base. The camp included political prisoners who had been taken from
their countries by force to work as slave labor on V-2 rockets. Dornberger said that many of these
prisoners had been killed when the Allies bombed the rocket base in 1943. Unfortunately, neither
British nor American intelligence officers questioned Dornberger closely about the use of POWs
and political prisoners as forced labor-and their possible mistreatment-in violation of international
law.17

AAF General Knerr, of course, immediately pounced on the idea of bringing Dornberger to
Wright Field, and once again his overenthusiasm for the Germans rankled other American officers.
One general told Knerr not only that would he block AAF efforts to employ Dornberger, but that
"in fact, we may trade him to the Russians for a dish of caviar." Dornberger's other critics were
lined up at FIAT, the agency formed July 1 to oversee Overcast in the European theater. Everyone at
FIAT loathed Dornberger and felt he should be interned as a menace. The British settled the matter by
taking Dornberger to London, where they planned to hold war crimes trials of German militarists.
Although Dornberger was interned in British POW camps for two years, he immediately went to work
at Wright Field upon his release in 1947.18

On August 6 the first atomic bomb was dropped on Japan followed by a second bomb three days
later, quickly bringing the war to an end. Overcast specialists began to arrive in the United States
from Germany a month later. They entered the country without visas, outside normal immigration
procedures, but all had employment contracts in their pockets. Although they were supposed to be
under tight military custody, Peenemunde's former guidance department chief, Ernst Steinhoff, wasn't
even met at the boat. He ended up hitchhiking to his job at Aberdeen Proving Ground, Maryland.19

Interrogation centers were set up at Fort Strong, Massachusetts, located on an island in Boston
Harbor, where the Germans were supposed to fill out forms and be interviewed. Most escaped close
scrutiny. Herbert Axster, Dornberger's chief of staff at Peenemunde, recalled that the rocket group
knew they were protected from the beginning. "We knew already that they wouldn't do anything to
us, because they wanted something from us,” Axster said.20

Most officers conducting the interrogations did not even inquire whether the new arrivals were
ardent Nazis or wanted for war crimes. One officer, obviously suspicious of Rudolph, did comment
on his form, "100% NAZI, dangerous type, security threat... ! ! Suggest internment.” His remarks
were put in Rudolph's file, discussed occasionally during security clearance investigations through the
years, and generally ignored.21

It wasn't long before nearly 150 Overcast specialists were working at various military bases across
the country under this lax policy. Rudolph, von Braun, and more than a hundred other former
Peenemunde and Mittelwerk employees worked for Colonel Toftoy at Fort Bliss, Texas. Other rocket
technicians joined Steinhoff at Aberdeen Proving Ground. Colonel Putt brought thirty additional jet
aircraft and rocket fuel specialists to Wright Field. Torpedo and submarine specialists joined Herbert



Wagner and the Navy's group at an isolated mansion in Long Island, New York. Twenty other recruits
helped reassemble the huge Kochel wind tunnel in White Oak, Maryland.

A false myth persists to this day that only scientists and technicians were brought to the United
States under this project, while many men in neither category were included from the beginning, in
violation of the policy. For example, Armin Stelzner, who had served as a major in the Wehrmacht
in Poland, France, and Africa during the war, worked under Overcast as a translator of documents
dealing with high frequency communication at Aberdeen Proving Ground.22

Colonel Putt favored high-ranking militarists, and by midDecember 1946, five Luftwaffe
officers were employed at Wright Field to write a survey of the Luftwaffe's battles with the Soviets.
The head of this group was General Herhudt von Rohden, commander of the Luftwaffe on the
Russian front, who had worked for a U.S. military historian in Europe immediately following Nazi
Germany's surrender .23

Herbert Axster was a patent attorney and a lieutenant colonel in the Wehrmacht in command of a
unit fighting the Russians. In 1943 he met a director of Peenemunde while on furlough at his ranch
near the rocket base. "All of a sudden | got a telegram from Dornberger telling me I'd been reassigned
to be his chief of staff," Axster recalled. In 1945, von Braun and Colonel Toftoy told Axster he was
going to America. "l said, "Why? I'm not a technician." And Toftoy said, "The U.S. Army needs to
know how Peenemunde was organized so we can organize our rocket program.' Of course, being chief
of staff, I knew. And that's why | went to America. "24

Project Overcast was badly organized and lacked funds to accomplish even the minimum
standards set for the project. Even the Germans complained about the situation. For example,
Theodor Zobel and five other jet aircraft specialists arrived at Wright Field only to learn there was
so little money allocated to the project that equipment damaged on the trip from Germany was not
even replaced. Zobel angrily told Putt that he thought the entire project, "beginning with the ex-
tended enforced waiting period in Germany prior to arrival here, has been badly planned and carried
out." The scientist was forced to rig lab apparatus in the corner of a warehouse, devising mounting
platforms from empty cartons and crates.” The situation did not improve when additional scientists
arrived. Jet fuel expert Ernst Eckert said he sat idle for months because of inadequate library
facilities and the AAF officers' failure to provide him with even pencils and paper.?

Meanwhile, one of JIOA Director Gruhn's first actions as overall administrator of the project was
to compile a hiring list of the best-qualified German and Austrian scientists that was used by both the
United States and Great Britain as a recruitment tool for decades. Although this list has been
mentioned in the past by journalists and historians, no one ever noted that it was partially compiled
by Werner Osenberg, the notorious wartime commander of the Gestapo's scientific section. The
decision to use Osenberg was made by U.S. Navy Captain Ransom Davis after consultation with the
JCS.27

During the war, Osenberg was in charge of a special SS research council directly subordinate to
Reichsmarshal Hermann Goring. Osenberg sent his Gestapo agents to investigate work in progress at
scientific institutes and report back on each scientist's political reliability. From those reports and the
Gestapo's files, Osenberg compiled a list of fifteen thousand names of scientists in the Third Reich.
He wrote comments next to the scientists' names regarding their political affiliations, such as SS
membership, and his opinion of their scientific abilities. Of course, those scientists who held fanatic
Nazi views and SS membership were also those whom Osenberg considered to be the best qualified.zs

Osenberg had been captured in 1945 by the Alsos team and interned in a camp in Germany. Soon
after the JIOA expressed interest in him, intelligence officers whisked him out of Germany to
Versailles, France, where he set up business as usual, sifting through his files to suggest names of
those he considered the best scientists in the Third Reich. 29

Not surprisingly, when JIOA's hiring list began to circulate it caused an immediate uproar among
American officers. One officer in Germany complained directly to the JCS that the list contained a
"large number of former Nazis and mandatory unemployables." He was furious when he recognized
the names of ardent Nazis he had just forced out of jobs in Germany, as JCS policy required.®



While Osenberg influenced the hiring of ardent Nazis, there is disturbing evidence suggesting that
the project was penetrated by the Soviets from the beginning. Assistance in earmarking which
German scientists to recruit also was offered by Donald Maclean, the first secretary of the British
Embassy in Washington and liaison for atomic secrets. Maclean was a Soviet mole. Among the top
secret documents in JIOA files is a letter advising that certain scientists were too unimportant to
recruit. An attached list then contained derogatory comments about the qualifications of some of
Germany's eminent nuclear physicists, including Otto Hahn and Carl von Weizsacker. The most
striking comment is about Hahn, winner of the Nobel Prize in chemistry, who was judged on the list
as having "negligible value."31

Members of the Joint Research and Development Board, headed by Dr. Vannevar Bush, were
shocked when they saw the derogatory comments. JIOA Director Gruhn had sent the comments to
Bush and asked for an opinion of the scientists' eminence. As a result, Bush issued a scathing retort
criticizing the military for not knowing even "elementary information on Germans whose names are
as well known in scientific circles as Churchill, Roosevelt and Stalin are in political circles." He
emphasized that Hahn and von Weizsacker were "intellectual giants of Nobel Prize stature™ and that
their expertise would be of great value to America.32

Nevertheless, none of the physicists was placed on the list until the 1950s, although most worked
as consultants under the project in Germany, and physicist Rudolph Fleishman was flown to the
United States for interrogation prior to the dropping of atomic bombs on Japan. Major General Leslie
Groves, as head of the Manhattan Project, had already told the director of intelligence that he was
vehemently opposed to any of the German physicists working for the Manhattan Project, for security
reasons. "If they are allowed to see or discuss the work of the [Manhattan] Project the security of our
information could get out of control,” Groves said. Of course, Groves had good reason to worry, since
German-born Klaus Fuchs, another Soviet spy, had worked for the Manhattan Project during the war.
Contrary to some published reports, Fuchs was not brought in under Paperclip. He fled Germany in
1934, worked in Great Britain, and then joined the bomb project in 1943, two years before Paperclip
even existed.*

Another controversy ensued when French agents nearly exposed the well-kept U.S. secret that
American officers were kidnapping scientists in the Soviet zone. The French asked the Joint Chiefs of
Staff for permission to see JIOA's list, supposedly to check the scientists' movements in the divided
zones of occupied Germany. The list identified scientists from the well-known Carl Zeiss optical
works in Jena who were forcibly taken out of the Soviet zone by U.S. officers in 1945. The French
request came at an embarrassing time, since U.S. and British government officials were publicly
criticizing the Soviets for kidnapping scientists, in violation of international law. Now the JCS was
afraid that if the public learned of the Jena incident, it would expose America's activities as equally
illegal .34

The Jena group had been locked up in a detention camp for a year. In 1946 the group filed a
damage claim seeking return of personal property and scientific equipment that had been confiscated
and sent to Wright Field. Carl Zeiss himself complained bitterly to U.S. officers that two men in his
group already had committed suicide and another had returned voluntarily to the Soviet zone as a
result of their enforced idleness. JIOA officers inquired about employing the entire Zeiss staff under
Overcast, but the plan was dropped. Colonel J. A. Johnson, who headed the board of officers
processing the Zeiss group's claims, said the group wasn't worth the trouble. According to Johnson,
most were automobile mechanics who "hopped on the band wagon and were attempting to make a
good thing of the situation." A handful were brought in later to work for the Air Force.35

By spring 1946, policymakers in Washington still were trying to decide what to do about the
project, whose codename had been changed to Paperclip. High-ranking policymakers in the State-
War-Navy Coordinating Committee (SWNCC) worked on a policy to be submitted to President
Truman.®* And the Joint Chiefs of Staff were getting opinions on the subject from everyone,
including the British, whose own project was coordinated in Washington through the Combined
Chiefs of Staff. In fact, the two countries' projects were tightly linked; they coordinated policies,



shared hiring lists, and U.S. and British intelligence agencies screened the Nazi backgrounds of the
scientists. At the time, the British were exploiting several groups of Germans in their own country. In
March 1946 British intelligence also began dumping German scientists on British Commonwealth
countries, including Canada and Australia. In Operation Matchbox, twenty Germans secretly were
sent to Canada to work. They included four wartime I. G. Farben chemists and a man described later
by Canadian investigators as the "number one Nazi in the dental trade during the war." Some of those
men would be brought to America in the late 1950s under Paperclip.’7

Of course, the JIOA Governing Committee already had begun to set their own agenda. Officers
attending their weekly meetings in the summer of 1946 included U.S. Navy Captain Francis Duborg,
G-2 Exploitation Branch chief Hagood, and on various occasions other officers, including Putt and
Toftoy.

The group was led by forty-two-year-old Navy Captain Bosquet Wev, who had been named
chairman of JIOA's committee in early 1946. Wev was a career naval officer who h4d conducted
antisubmarine operations against German su~s along the entire coastline of America and the
Caribbean duririg the war. He also had been a member of the occupying forc,ies of Japan until
November 1945, when he returned to America.*®

Samuel Klaus was the State Department representative on the JIOA Governing Committee, but the
forty-two-year-old lawyer was no bureaucrat. He was amused once in Europe when children followed
him because they thought that hewith his bowler hat, cane, and mustache-was Charlie Chaplin. He
once told his sister that he was like Javert, the detective in Les Miserables, in pursuit of justice, and
his State Department career reflected that pursuit. During the war Klaus worked on the department's
Safehaven project, tracing the intricate network of fronts and money-funneling operations used by
German banks and corporations to smuggle their assets out of Nazi Germany before its collapse. He
helped set up the State Department-run Berlin Document Center, which today still houses voluminous
captured Nazi organization files. Klaus also conducted numerous investigations of human rights vio-
lations in Communist-bloc countries, riding through Armenia on horseback.*

Wev and Klaus clashed during the very first meeting and their relationship went downhill from
there. Wev was, to put it bluntly, a loose cannon. He often tried to maneuver himself into a position
where he could make decisions he did not have the authority to make, without the knowledge of either
the State Department or the JIOA Governing Committee. In one meeting, he and Hagood accused
Klaus of being uncooperative because he did not obtain Wev's permission to attend a meeting in the
War Department. Klaus sarcastically informed them that the assistant secretary of state, who had
arranged the meeting, was no doubt empowered to meet with the assistant secretary of war without
clearing it first with a lowly Navy captain.4°

Klaus and other State officials deliberately were kept out of the loop from the beginning. He
complained that the JIOA and G-2 Exploitation Branch made decisions behind his back and refused to
give him and Assistant Secretary of State General John Hilldring a list of the Germans employed
under the project. "The situation therefore is one in which the State Department bears a public as well
as governmental responsibility for a program over which it has in actual fact no control and not even
any information," Klaus remarked. He also was shocked when he learned that the Navy had no money
to employ scientists but wanted to bring them to America to work for private industry. Klaus thought
it was unfair to expect the American taxpayer to foot the bill so that large corporations could hire new
employees .41

In June Army Director of Intelligence Vandenberg's replacement came on board the project.
Major General Stephen J. Chamberlin would be a significant figure in the early stages of Paperclip.
This cold warrior knew how to play the game. His decisions, philosophy, and goals would set the
project on its fateful course. The fifty-seven-year-old career officer had been General Douglas
MacArthur's intelligence chief of planning and operations for the Pacific campaign. As director of
intelligence Chamberlin served directly under Army Chief of Staff General Dwight Eisenhower
until reassigned to another post in October 1948.%

While the SWNCC debated a new policy that still would include only scientists or technicians, the



intelligence community had other ideas. Hagood's CPM Branch, AAF officers Putt and Knerr and
Army Colonel Toftoy were among eleven officers holding meetings on their own-without Klaus-to
work on changes they wanted made in the new project. Their agenda included expanding the category
of people to include prisoners of war, militarists, SS officers, and anyone else who they thought
would be of use to the military. One proposal would have included 558 German POWSs held in the
United States since the beginning of World War Il. Some of these Germans already worked at Wright
Field as cooks, waiters, and busboys; others cared for the animals used in mustard gas experiments at
Edgewood Arsenal, Maryland. But the secretary of war opposed the idea and ordered the prisoners re-
turned to Germany.43

One month after that proposal fell through, Hagood, Putt, and others in the Washington group, in
conjunction with U. S. Army intelligence officers in Germany, secretly approved a scheme to
include SS officers and former high ranking officials of the Third Reich who already were employed
by Army intelligence in Germany. They would have to be smuggled into America, since their
backgrounds clearly violated U.S. immigration laws. Although the identities of these dubious re-
cruits are not known, the fact that Lieutenant Colonel Dale Garvey was among those involved in this
plot in Germany gives some idea of the scurrilous group of individuals being discussed. Garvey was
commander of Region 1V of the 970th Army CIC in Germany and one of the officers who later ap-
proved the Army CIC's recruitment of Klaus Barbie.**

After the meeting, Hagood prepared a report for his superiors -Chamberlin and Eisenhower-but the
group carefully expunged information they said was so "controversial" it would delay action if the
generals knew the full story. Hagood then told Garvey and other intelligence agents in Germany to
expedite procedures and begin shipping the Nazis as soon as the revised Paperclip policy was
approved .45

It was not surprising that no one mentioned this plot to Klaus during the official JIOA meeting

held later the same day. Yet Klaus certainly suspected that something was going on behind his back,
judging from his comments in a memo. "I gathered in the course of the meeting that there had been
meetings of the group to which | had not been invited," Klaus noted suspiciously.46
The intelligence officers quickly forged ahead with the schemes they had hatched in Klaus's
absence. On July 30 Chamberlin asked Chief of Staff Eisenhower to approve a plan to smuggle in
thirty ex-Nazi experts on the USSR among a thousand "scientists™ in the new project. Chamberlin told
Eisenhower that the Military Intelligence Division's experience in bringing similiar groups to
America -Gehlen, Hilger, and others-"has proved that valuable intelligence on Russia and Russian
dominated countries can be developed more rapidly by this method than any other. "7

Exactly one month later, Acting Secretary of State Dean Acheson sent a copy of Paperclip policy
to the White House. The policy Truman was asked to approve expanded the project to include up to
one thousand German and Austrian scientists or technicians whose scientific qualifications made their
exploitation vital to the "interest of national security.” The policy (SWNCC 257/22) also spelled out
procedures the War Department was required to follow. The specialists would be under military
custody, since they would enter the United States without visas. The War Department would screen
their backgrounds and assure that "the best possible information™ about their qualifications was
submitted to the State and Justice Departments for visa consideration. Employment contracts would
provide for their return to Germany if they were found not to be qualified or acceptable for permanent
residence.

While war criminals were obviously excluded, one clause in the policy banned those active in

nazism or militarism as well:

No person found by the Commanding General, USFET, to have been a member of the Nazi
party and more than a nominal participant in its activities, or an active supporter of Nazism or
militarism shall be brought to the U.S. hereunder.

Acheson told the president that since the State, War, and Navy Departments had approved the policy,



“1 recommend your approval. "*®

At the same time, across the Potomac, Fort Hunt bustled with activity as Hagood's CPM Branch
and other intelligence officers gathered in buildings isolated from the main area. Here, five aliens
sifted through microfilm of captured records and were quizzed by interrogators. U.S. intelligence had
used the German scientist project as a cover to bring the men to America. By no stretch of the
imagination could they be called scientists. The new arrivals were Gehlen's spies, three Russian and
two German intelligence experts on the Soviet Union.*°
In the White House, Truman looked over Acheson's memo about Paperclip. The acting secretary had
assured the president that the Germans were merely scientists whose skills would benefit America's
technology and that the War Department would exclude "persons with Nazi or militaristic records."
On September 3 Truman gave Paperclip his official approval.50
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3 PEENEMUNDE ON THE R1IO GRANDE

NIGHT had fallen by the time Army Ordnance was ready to launch the missile that stood like a
bullet on the launch pad at White Sands Proving Ground (WSPG), New Mexico. The rocket was a
modified V-2 made from captured German rocket parts shipped from Mittelwerk. It was the second in
a series of rockets fired by General Electric and Army Ordnance in connection with their Hermes 11
missile project.1

The launch site was crowded as Army engineers and 118 Paperclip personnel made last-minute
changes to assure a successful flight. As the countdown approached, Ernst Steinhoff moved to his
post one mile south of the site. Another German, Theodor Vowe, was stationed west of the area. Both
were assigned to observe the rocket's trajectory through highpowered telescopes and notify command
officers in the block house if the rocket veered off course. The command station could then cut off the
fuel to the rocket's motors and stop its flight .2

The sound was deafening when the rocket lifted off the ground and soared into the evening sky.
"It's a keeper," yelled Herbert Karsch from the bunkhouse. But the rocket began to go astray, reverse
course and head straight south toward EI Paso. Steinhoff knew the rocket was headed in the wrong
direction but let it fly. It soared over El Paso, over the Mexican border, and finally crash-landed about
three miles from a heavily populated Juarez business district. Mexican residents nearby fled in terror
as the rocket exploded, leaving a huge crater 50 feet wide and 24 feet deep as it burrowed into the
ground. The next day, red-faced officials in Washington had to explain to the Mexican government
why the United States had launched a missile attack on their country.3

The controversy over the Juarez incident overshadowed a more serious problem at White Sands
and Fort Bliss Army base in Texas. What happened there is a glaring example of the military's total
lack of control over enemy aliens who were judged to be a threat to the internal security of the United
States. Even though there were allegations of sabotage and evidence of gross violations of base
security, as one intelligence agent bluntly put it, there was absolutely "no attempt to place them in
anything resembling custody." Army officers in charge of the group maintained little or no
surveillance over the Germans' activities either on or off the base.*

Security in the area itself was precarious. White Sands had been the site of rocket and missile
testing for years. It was considered a perfect firing range for rockets, given the relative isolation of
the million-acre base of New Mexico desert range land. During World War 11 a northern strip of the
area was used as a bombing test range. On another portion, called Trinity Site, the first atomic bomb
exploded on July 16, 1945.°

But White Sands was only forty miles from Mexico and Fort Bliss was near the Mexican border.
Crossing that border, legally or illegally, was as easy then as it is today, and Mexico was a well-
known haven for criminal and political refugees. FBI and Army CIC agents viewed northern Mexico
as ripe for a potential unhampered operation of foreign agents or sympathizers. As one agent
observed, "Former Nazi agents, interned during the late War in Mexico, are now given unlimited
freedom within that country. The possibility of northern Mexico being used by Russian agents as an
operating base against the guided missile project [is] felt to be obvious."6

The arrival of Paperclip personnel posed an additional problem. The War Department already had
alerted all bases to step up security because "certain Paperclip personnel returned to Germany had
technical documents in their possession upon arrival in the Theater." For example, Wright Field
specialist Heinz Gartmann left America with turbojet rocket engine blueprints in his hand luggage.
Gartmann claimed that a co-worker had packed the documents by mistake. But European inves-
tigators, who learned that Gartmann was negotiating with a Russian factory prior to his U.S.
departure, reported, "It is believed here that the ... documents were not taken accidentally. "7

In addition, Army CIC counterespionage headquarters warned U.S. officials that Russian agents
were making a concerted effort to obtain information about Paperclip. The mother of Helmut



Groettrup, a German scientist who voluntarily went to Russia to work, was caught nosing around
Landshut housing project in Germany, where families of Paperclip personnel lived. Thea Groettrup
arrived at Landshut with Helmuth Thiele, an engineer known to the Army CIC as a Russian agent
who recruited scientists for the Soviets. Frau Groettrup was trying to obtain information about the
U.S. rocket project and the names of Paperclip scientists who were being returned to Germany from
America.8

The Army also had been warned that the rocket group planned to withhold technical information
from American personnel. The warning was contained in a report by Lieutenant Walter Jessel, an
interrogator assigned to screen the rocket scientists for trustworthiness before they left Germany in
1945. During the interrogations, Jessel uncovered evidence of a conspiracy among von Braun,
Dornberger, and Dornberger's former chief of staff, Herbert Axster, to withhold information from U.
S. officers. As a result Jessel concluded that to give security clearances to the group was "an obvious
absurdity. "°

In an interview Axster confirmed that they did indeed plot to withhold information to assure that
the group would be sent to the United States. "I realized more and more that they wanted something
from us," Axster said. "And of course that has to be paid for. We had to sell ourselves as expensively
as possible." Once in America, the group's ultimate purpose was to find a more lucrative sponsor,
such as General Electric, and then pull their group out from under the Army's control.10

Major James Hamill was directly in charge of the Paperclip group at Fort Bliss under Colonel
Toftoy. The "tall, fairheaded" twenty-six-year-old major "looked good," according to Axster. Hamill
was a graduate of Fordham University with a degree in physics. He had been a member of the regular
Army when Colonel Toftoy assigned him to coordinate the entire V-2 mission in Germany. In that
position Hamill played a key role in evacuating V-2 rockets from Mittelwerk tunnels to the United
States.11

Some of Hamill's charges had been members of the SS and were considered to be potential
security threats by European investigators. Wernher von Braun, for example, had joined the SS at the
personal behest of SS chief Heinrich Himmler and had risen to the rank of major. And JIOA officers
had even obtained a photograph of another Peenemunde engineer, Anton Beier, decked out in full SS
uniform, complete with skull and crossbones on his SS cap. Beier had joined the SS the same year
Hitler came into power, in 1933, and was also a member of the Nazi party and two other Nazi
organizations. 12

Kurt Debus, who later would be the first director of the Kennedy Space Center at Cape Canaveral,
was another member of the SS, the SA, and two other Nazi groups. In 1942 he turned a colleague
over to the Gestapo for making anti-Hitler statements during an argument over who had started World
War 1l. As a result the man was tried by a Nazi court and sentenced to two years' imprisonment.
When questioned about the incident at Fort Bliss, Debus claimed that he had defended the colleague
during the trial and that the man's prison sentence had been suspended "mainly due to my testimony."
But the actual trial records tell a far different story. The man was convicted as a direct result of
Debus's derogatory testimony. Furthermore, his prison sentence was suspended as a result of
intervention by his employer, not Debus. Debus also claimed that he was only an "applicant” in the
SS. But Berlin Document Center SS files show that he joined in 1939 and was assigned SS
membership number 426559. Also, his wartime colleagues reported seeing him in a black SS uniform
during the Nazi period. 1s

In addition to that evidence, over a dozen of Hamill's charges had worked in the Mittelwerk V-2
factory using concentration camp inmates as slave labor. Hamill had to know about the slave labor
used there, since he visited the place in 1945. It would have been impossible for him not to see, or
step over, the dead bodies of six thousand Dora prisoners covering the ground at Nordhausen."

Wernher von Braun's younger brother Magnus was one of those who worked in that undergound
hell. He was an engineer under Arthur Rudolph in Mittelwerk from 1943 until the Germans fled the
area shortly before American troops arrived. Some German engineers at Fort Bliss felt he lacked
experience and was included in the project only because he rode on the coattails of his older brother.



And Army CIC agents at Fort Bliss believed he was a "dangerous German Nazi" because of his pro-
Hitler views. "His type is a worse threat to security than a half a dozen discredited SS Generals," one
agent remarked.15

All of this controversial information was being kept secret from the American public. However,
Axster's wartime past eventually caught the attention of the press. Axster worked for Hamill in the
Army Ordnance Research and Development Service, Suboffice (Rocket), where most of the Germans
were engaged in planning, design, and drafting blueprints for rockets. "But my main task was as
liaison with the commanding officer,” Axster recalled. He was also in charge of a group that
translated German measurements-kilograms, centimeters, and so on-into American measurements. s

JIOA Director Wev already had received numerous derogatory reports about Axster and his wife
llse. The Axsters' wartime neighbors told a U.S. intelligence agent that they had mistreated a French
prisoner of war and Poles and Ukrainians from the East who worked on their estates. In one instance
Herbert Axster was accused of hitting a Frenchman caught laying rabbit traps. Villagers said the man
was probably hungry, since the Axsters starved the workers and they frequently begged for food from
the townspeople. Another time, when a Polish worker was seriously injured by a mowing machine,
villagers said Axster did not do anything about it until a neighbor demanded that the man be taken to
the hospital.17

"That's all lies," Axster exclaimed when confronted with the charges in 1989. He admitted that a
Ukrainian couple had worked on his estate, but he said there were no Poles. Axster claimed that the
Ukrainians had been offered a "vacation" in the Ukraine. "They said that they only would go if they
were assured they would come back to the same place,” he said. "So it seems to me they can't have
been treated so badly." He denied mistreating the French POW and said the man did not work for
him. Axster said he probably scared the man because Axster was carrying a shotgun while hunting
when he saw the Frenchman with a rabbit. "So | shouted at him," Axster said. "That's all."18

The Axsters' neighbors were terrified of llse, whom they described as stalking through town
wearing riding breeches and carrying a whip. This view of Ilse, now deceased, was confirmed in 1989
by relatives and acquaintances who remembered her as a "Nazi tyrant.” In 1947, villagers said she
frequently beat Polish workers with a horsewhip or called the police and asked them to beat the
workers. llse was a leader of the NS-Frauenschaft, a women's Nazi party auxiliary in charge of
teaching Nazi propaganda to youth groups. A fellow NS-Frauenschaft member told U.S.
investigators that Ilse was the ideal person to represent “the godless principles in the Nazi education
of children.” As might be expected, llse hated Allied soldiers, and once, when she saw a British
soldier parachuting to the ground, she told a Wehrmacht officer standing nearby that she would shoot
the man if she only had a gun. **

The Axsters' neighbors angrily complained to U.S. officers in Germany that the couple escaped
prosecution because of Paperclip. As a result, the story leaked to the press and Rabbi Stephen Wise at
the American Jewish Congress began a vocal campaign to oust the couple from America. Wise stated
his case in the first of many letters to Secretary of War Robert Patterson, charging that Axster held
"responsible positions” with the Wehrmacht and llse was a "major offender” under denazification
laws that were supposed to be enforced by the U.S. military government in Germany. 2 "These
scientists and their families are supposed to have been “screened,’ " Wise told Patterson. "The Axsters
prove that this “screening' is a farce and the War Department “screeners' are entirely incapable of
performing this task. "21

The rabbi was particularly disturbed that while Paperclip brought hundreds of Nazis to America,
the State Department's obstructive immigration policies kept Jewish survivors of Nazi concentration
camps out of the country. Wise reminded the secretary of war of this point in his scathing letter:

Red tape, lack of shipping facilities, and every other possible handicap face these oppressed
people while their oppressors are brought to this country with their families and are favorably
housed and supported at our expense. As long as we reward former servants of Hitler while



leaving his victims in D.P. camps, we cannot pretend that we are making any real effort to
achieve the aims we fought for.22

Two weeks later Patterson sent Wise a terse, two-paragraph reply that investigators were looking
into the "alleged Nazi affiliation" of llse Axster, and if the charges were proven, "you may be certain
that appropriate remedial action will be taken.” Wise's letter was forwarded to the "screeners” in the
JIOA, who brushed it off as Jewish propaganda.23

Despite the charges against him, Axster was the one man whom Hamill chose to trust as the liaison
between Hamill and the Germans. "l was always the one that was in contact with him," Axster said.
"We were friends." Hamill's idea of insuring an efficient informant system in the rocket office was to
use Axster as his key informant to surreptitiously gain information about possible security breaches
by other Germans in the project. In a gross understatement, Hamill once remarked that Axster's
"enthusiastic compliance with the directives of this office has at times brought him disfavor from his
associates.” Most German engineers strongly criticized von Braun for Axster's inclusion in the project
and resented his high salary, since his experience was confined to military aspects of training
troops.24

Not only were Axster and other Paperclip personnel allowed extensive access to classified
information, but Hamill never even required the men to fill out federal governmental forms to apply
for security clearances. In addition, Army Ordnance officers maintained such lax security over the
group that there was no curfew, no checks of the Germans' mail, and little surveillance of their
activities off the base. Three Germans had telephones in their quarters, but none were monitored, and
no attempt was made to determine if any Paperclip personnel made long-distance telephone calls on
local pay phones.25

This brazen laxity was allowed to flourish despite stiff security regulations issued by the secretary
of war designed to curtail the Germans' activities and ensure that the country's internal security was
protected. The regulations ordered Hamill and other officers in charge of Paperclip personnel to: (1)
assure that each specialist would be exposed to "only such classified information as is necessary to
the completion of his assignment"; (2) maintain limited surveillance over their activities, inspect their
mail, make "sufficiently frequent” checks of their whereabouts, and file monthly reports on the results
of that surveillance; and (3) report any attempt at "political proselytizing.” Furthermore, neither the
specialists nor their dependants were legal residents, thus security regulations emphasized that
officers in charge should assure that no specialists leave the continental United States. And finally,
each specialist was supposed to observe a "Code of Conduct” that required him to obtain permission
to correspond with individuals overseas and forbade his transmitting classified information, including
photographs of equipment.26

But just as soon as the regulations were circulated, Exploitation Branch chief Hagood sent
Hamill a notice that Hamill interpreted as voiding the War Department's requirements. Hagood told
him that, starting four months after the Germans signed contracts, there should be no further Army
surveillance over their activities, even if they left the base on business or pleasure trips. In addition,
Hagood said that more than 50percent support of an individual constituted "dependent" status for
contract purposes. The large number of so-called dependents-including mistresses and maids-
brought to Fort Bliss as a result of Hagood's memo were subject to no off-the-post surveillance,
even though it was assumed that they had access to at least some classified information because of
their close contact with Paperclip personnel.27

Hamill's supervision was so arrogantly lax that it did not take long for trouble to surface. A Fort
Bliss businessman reported engineer Hans Lindenmayr to the FBI for using his company's address as
an illegal mail drop. As a result FBI agents intercepted a letter from Lindenmayr's wife in Germany,
who was furious that Lindenmayr had brought his mistress to the United States posing as his wife,
and she threatened to file a complaint with U.S. immigration officials unless the problem was
solved.28



Army CIC Captain Paul R. Lutjens, head of branch intelligence at Fort Bliss, was assigned to
investigate the case. In a meeting with Lutjens and Hamill, Lindenmayr admitted that the claims in
the letter were true. He asserted that he had been arrested by SS troops in 1938 and charged with
espionage. To avoid a one-year prison sentence and exile, Lindenmayr claimed, he married the
prosecuting attorney's daughter and "lived with her several months before deserting her for the girl he
is now living with. . . ." Despite evidence that Lindenmayr had helped the woman enter the U.S.
illegally, Hamill recommended that he be retained in the project. Army Ordnance simply revised his
contract and penalized him for his actions by cutting his salary by $2,000. They decided that
Lindenmayr would file for a divorce, and when it cleared, his girlfriend would go to Germany, then
turn around and come back as his wife and legal dependent.29

In addition to Lindenmayr, three other Germans had illegal mail drops in ElI Paso where they
received money from foreign or unknown sources and coded messages from South America. One
German received $1,000 in cash from Chile. Another specialist not only maintained an illegal postal
box but deposited $953 in his bank account in one month, even though his monthly salary was only
$290. Neither Army CIC nor FBI agents knew where that money came from, and by all appearances,
no one cared to know how more than a third of the Paperclip group suddenly were able to buy
expensive cars.%o

Other incidents proved that security was a sham. Unsupervised German scientists with no visas
illegally crossed the border into Mexico for a little cheap wine, women, and song. Other specialists
made frequent trips from White Sands to the EIl Paso home of a German-born woman who was under
FBI investigation and described by her neighbors as being so proHitler during the war that local
residents told her to "shut up or get out" of America.31

Compounding those problems, base security officers began to suspect that the rockets were being
sabotaged, a suspicion that increased sharply after the Juarez incident. In one month, three out of four
rockets fired at WSPG overshot the 90-milewide base and landed off course near heavily populated
areas in New Mexico and Juarez. One landed four and a half miles south of Alamogordo, another
crashed only two miles from Las Cruces, and the third ended up in Juarez. In addition to unanswered
guestions about what caused the erratic flights, five cameras attached to one of the rockets were
missing after the launch and parts from another missile that was launched never were found.32

Lutjens investigated the incidents, but when he began to talk with officers in charge of the rocket
project he encountered turf fights between the Army and Navy, buck passing regarding the cause of
problems, and criticism of the way the entire rocket program was run. None of the officers blamed the
Germans for the problems. Hamill pointed his finger at the contractor for the Hermes Il rocket,
General Electric; Lieutenant Colonel Harold Turner, the Army's commanding officer at WSPG, said
erratic flights were caused by "human error" and expressed little confidence in the officers under his
own supervision. "l dare say, they are about the poorest qualified personnel of any government
installation in the country,” he told Lutjens. However, Lieutenant Commander R. B. McLaughlin, the
Naval commander at White Sands, made no secret of the fact that he had no confidence in either
Turner or his men. McLaughlin thought Turner's plan to construct seventy-five observation stations
would not yield the desired result-namely, to enable the men controlling the rockets to know where
they were headed in time to prevent a rocket from going out of control. "They can tell where the
rocket is every second of its flight," McLaughlin scoffed, "but not until three months later."33

When Lutjens finished his investigation he was skeptical, since he felt that the officers could not
be entirely certain that no sabotage had occurred. Most evidence pointed to incompetent Army
personnel and bad V-2 parts. The parts were old, damaged, rusted, and totally worthless by the time
they arrived from Germany. It was apparent that the boats carrying the rocket parts had leaked during
the trip, because the parts were soaked with saltwater when they arrived in America.34 The Juarez
incident was caused by a rocket tilting program, preset to 7 degrees north, that never operated. The
wind was from the south, and the rocket headed into the wind and began traveling in the wrong
direction. Steinhoff did not tell the command station to stop the rocket because he figured it would
land safely north of El Paso.35



Meanwhile, the lax security over Paperclip personnel became so obvious that even visitors to Fort
Bliss complained. One War Department intelligence officer, Colonel Frank Reed, was shocked that
Hamill and other ordnance officers had made no serious checks of the Germans' loyalty. Reed's
concern about security was heightened because he had just returned from visiting Saint Louis, France,
where a comparable group of German rocket engineers worked for the French government. While
there, the French commandant told Reed he suspected the Germans under French control were
receiving orders from Germany and working toward a reemergence of the Third Reich.36

All of a sudden, word came down that Wernher von Braun had been caught sending a map
overseas to General Dornberger and concealing information from U.S. officials. It was an incident
disturbingly similar to the plot that Walter Jessel had warned intelligence officers of in 1945.
American officers in Europe were trying to locate V-2 rocket diagrams they believed were still hidden
in Germany. When asked about the documents, von Braun told the Army he knew nothing about their
location. Dornberger later told von Braun's brother that Army officers didn't trust von Braun and that
officers had even told him that von Braun had lied to them. VVon Braun then sent a map to his family
in Europe showing the location of a burial place where sketches stuffed in a cigarette box were
hidden. He told them to deliver the map to Dornberger's wife, since the general still was being held in
a British POW camp. The way this scheme was supposed to work, the documents then would be
located and given to German scientists, who would turn them over to von Braun when they arrived in
the United States under Paperclip.’7

U.S. officers reported that von Braun "apparently intended to use the location of certain hidden
documents as a bargaining lever with U.S. officials."38

This plot was abruptly halted when Army officers confiscated the map from Dornberger's wife.
Then the officers finagled Dornberger's release from the British and flew to Germany to look for the
missing documents in a forest. Under Dornberger's direction, the officers wandered around the woods
for days, digging up tree stumps that yielded nothing. The sketches eventually were found lying in the
woods, practically worthless from rain and rot.*

Despite mounting security problems at Fort Bliss, investigator Lutjens's hands were tied. Even
though the Intelligence Division in Washington was aware of the security breaches and had received
copies of Lutjens's reports, the War Department had ruled the Paperclip group exempt from Army
CIC control. All Lutjens was allowed to do was investigate suspicious incidents and turn over the
information to his superiors. Army Ordnance had blocked CIC efforts to do anything about illegal
activities that were uncovered.%

The FBI fared no better. When FBI agents reported a suspicious incident involving Magnus von
Braun, the Army proceeded to squelch the investigation. FBI agents had learned that Magnus von
Braun sold a bar of platinum to a local El Paso jeweler. It is still not known where he obtained the
platinum bar, but when FBI agents reported the incident to justice Department officials in Washington
they were told to drop the case. The Army ordered that "action not be taken for security reasons and
possible adverse publicity which might affect the long range objectives of the project on which the
group of Germans was employed. "*1

Meanwhile, FBI Director J. Edgar Hoover had a pile of FBI reports sitting on his desk. One was
by a General Electric manager whose employees at WSPG had fired rockets during various tests. The
manager, A. K. Bushman, told an FBI agent that he thought the Army's lax security at White Sands
bordered on “"criminal neglect.” Then Bushman ripped into Paperclip with a scathing critique of the
Army's lax surveillance over the specialists. He was particularly upset that the Germans were allowed
access to classified information about new discoveries, including a rocket fuel developed by GE's
missile project in Malta, New York. Bushman told the FBI that the way the Army ran the project
threatened the internal security of the United States, since around 350 of the Germans' former
colleagues were working for the Russians and Bushman thought it reasonable to assume that
friendships between members of those two groups continued .42

Hoover immediately sent a stinging two-page memo to Director of Intelligence Chamberlin. In
minute detail, Hoover criticized the Army's loose security, summarized Bushman's report, and told



Chamberlin that "if his information indicating a lack of restriction on the part of the movements of
German scientists in the U. S. is, in fact, true, technical data made available to them concerning U. S.
improvements of rockets and guided missiles ... could very easily find its way back to Russian
scientists."ss

Once Chamberlin received Hoover's hand-delivered critique there was an instant flurry of activity
in the Intelligence Division of the War Department. Chamberlin ordered the Exploitation Branch to
investigate whether security had been breached at Fort Bliss.*s

By then Lieutenant Colonel Montie Cone had replaced Hagood as chief of G-2's Exploitation
Branch. Cone was a veteran Army intelligence officer who had been commanding officer at Fort Hunt
in 1945 when Nazi spy chief Reinhard Gehlen was interrogated there. Cone would represent
Chamberlin on the JIOA Governing Committee and help supervise Paperclip for over a decade.

Cone and Major Lyman White of the Special Investigations unit set out for Texas with a list of
twenty-six items to investigate, everything from Wise's complaint against the Axsters to Jessel's
conspiracy report. What they found was a group of Germans that Hamill allowed to run loose. White
discovered that ordnance deliberately avoided surveillance over Paperclip personnel both on and off
the base. The Germans were allowed to make unsupervised trips out of town and had to report to
Army installations only when they arrived at their destinations .4s

Their mail had only been spot-censored. Lists of their over seas correspondents showed none with
addresses in Russia or its satellite nations, but no one had checked the names against G-2 files. A
name check was crucial, since evidence showed that the Soviets used phony addresses to hide the
location of Germans who worked in the USSR. For example, the CIA had sent President Truman
information that the Soviets used an address in the U.S. zone of Germany as a cover for letters mailed
by German scientists working in the USSR.*

During White's conversations with Hamill it became obvious that Hamill knew absolutely nothing
about the Germans' off-base activities. Neither did Toftoy, who said that while he had no reason to
believe that any of the scientists were engaged in illicit activities, his estimate was "based solely on
their conduct at the installation.” He did not have the slightest idea of what their activities were off
the post. Furthermore, while Army CIC agents, the FBI, and G-2 considered some Germans at the
base to be "under suspicion of being potential security risks," neither Hamill nor Toftoy was able to
list accurately those individuals who should be watched or denied access to sensitive material. This
was illustrated perfectly in the case of Axster, whom Hamill had chosen as his informant to insure
ordnance's security .47

These were extremely important admissions. Hamill had filed Sponsoring Agency Security
Reports with the JIOA on each German, attesting that there was no evidence that the individual had
breached security at Fort Bliss. The reports were supposed to include the results of surveillance and
interrogations of Germans on the base. In fact, there was little or no surveillance, and Hamill had no
idea what the Germans' activities were out of the rocket office. The reports were important because
JIOA officers submitted them and several other forms to the State and Justice Departments as
evidence that the Germans were qualified for legal U.S. immigration. In addition, the JIOA used those
reports repeatedly to discredit Paperclip detractors and excuse evidence of ardent nazism on the
grounds that the Germans had done nothing to indicate that they were security threats since their
arrival in America.48 Cone and White finished their investigation and returned to Washington. Most
of their suggestions to improve security were identical to the War Department's original regulations.
In their final report they advised Major Hamill to curtail trips, censor mail, maintain lists of
correspondents, forbid use of postal boxes, and monitor the Germans' telephone calls. They also
suggested that restrictions on Lutjens's CIC unit should be lifted to allow the CIC more authority over
Paperclip personnel and stop illegal activities uncovered by CIC investigations.*’

Since Rabbi Wise's complaints about the Axsters had resulted in derogatory news stories, White
was most concerned about controlling negative publicity, which he feared would shut Paperclip
down. "While critical comment must be evaluated in the light of the natural Jewish bias against
anything Nazi, it is, however a matter to be watched, and, if possible, counteracted lest it lead to



official restrictive action against the project as a whole,” White noted in his report. He felt that the
press should be restrained before someone discovered the dubious backgrounds of other Germans at
Fort Bliss. To solve the problem, an Army public relations officer was assigned to control the press
and assure that it published "human interest” stories to take the focus away from controversial
topics.50

In their report Cone and White suggested that officers in Europe "make a more thorough
background investigation of all Paperclip personnel under Army jurisdiction.” Cone noted, however,
that Wernher von Braun was to be "fully justified" for legal immigration irrespective of his Nazi
past.”
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4 A Hell Called Dora

IN the fall of 1946 Air Materiel Command headquarters at Wright Field was bustling with activity.
Dozens of reporters mingled with the large crowd that had gathered at the air base. The War
Department's news blackout had been lifted. Wright Field and other bases were having an open house
to introduce some of Nazi Germany's finest scientists. AAF officers put on frozen smiles as twenty
Germans, in their best suits, went out to meet the press. The group was carefully selected from among
eighty-six German jet engine, helicopter, and other aircraft specialists employed by the AAF at
Wright Field or in cities where they worked under Army Air Forces contracts at aircraft factories or
universities.

Alexander Lippisch showed the visitors a model of his new delta-wing supersonic jet. Lippisch
was the inventor of the famous Messerschmitt ME-163 jet fighter plane, which set speed records.
Theodor Knack, formerly of the Graf Zeppelin Institute, held up his ribbon-type parachute and told
reporters it permitted safe jumps at high speeds. Eighty-year-old Hugo Eckener, former chairman of
the Zeppelin Company, smiled brightly as AAF public relations officers said Goodyear was thrilled
to have the dirigible designer working for them as a consultant under AAF contract. No one asked
the former commander of the ill-fated Hindenberg blimp about the thirteen passengers and thirty-
six crewmen who were killed when the infamous dirigible caught fire and burned in 1937.

The open house resulted in a flood of favorable newspaper and magazine stories which highly
pleased the War Department. The Germans' Nazi past was forgotten. After all, reporters had been
told that the Germans had been "exhaustively screened.” Life, Newsweek, and other magazines
gave prominent display to photographs of the Germans alongside their inventions. The local
Dayton Daily News was less formal, showing a picture of six Germans sunning themselves after
lunch. All of the news stories created the impression of a congenial, friendly relationship between
the Germans and AAF officers at the base. Jet fuel expert Ernst Eckert, for example, was even
photographed having a friendly talk with an American engineer about high-speed gas turbines. And
American officers said they were thrilled to have the Germans working at the air base. "l wish we
had more of them," one officer said, "they are wonderful workers."1

The problem was, the stories were beautifully orchestrated War Department propaganda. The
congeniality between the Germans and AAF officers was staged. The press was required to clear
their copy with military censors prior to publication. Most photographs had been provided by the
U.S. military. Few stories deviated from a lengthy five-page War Department press release-a
document full of half-truths and baldfaced lies. Unfortunately, this was only the beginning of one
of the most successful military intelligence disinformation campaigns ever foisted on the American
public. The Paperclip myth had just been hatched and was ready to fly.2

On the issue of the Germans' nazism, for example, Under Secretary of War Patterson claimed
that "no scientists who are alleged war criminals are brought to the United States." Additionally,
military press officers were intent on creating an image of Germans working in a state of euphoric
harmony with American officers. The War Department press release emphasized how closely the
Germans worked with American personnel to impart their knowledge: "To date there has been no
evidence of friction between these groups."3

Contrary to this propaganda, the Nazi past of the Paperclip group caused such violent disputes
among officers at Wright Field that the air inspector once told Colonel Putt, "The mere mention of
the German Scientist situation is enough to precipitate emotions in Air Corps personnel ranging



from vehemence to frustration. =4

Air Corps officers stationed in Germany began to arrive in Dayton and were outraged to find
Germans working there whom they regarded as Nazi war criminals. Arguments and fights short of
blows ensued. Two Germans and a U.S. Army officer filed reports on Theodor Zobel charging that
he had "performed experiments on human beings while in charge of wind tunnels at Chalais
Meudon, France." But before the allegations were even investigated, Putt sent AAF headquarters a
recommendation that Zobel be approved for legal immigration.5

Other questions were raised about jet fuel expert Ernst Eckert's Nazi past, while working for the
German Institute of Technology in Nazi-occupied Prague, Czechoslovakia. Berlin Document Center
reports reveal that Eckert had been a member of the SA and had joined the Nazi party in 1938 and
the SS a year later. Yet during an interview Eckert denied he had ever been a member of the SS-
until confronted with his SS records. Then he talked about participating in SS meetings. "We did
some sports, some exercises, talked about the state of the war, things like that," Eckert said. All of
this information had been available to Putt and other AAF officers at Wright Field. "The Air Force
knew," said Eckert, "they helped us fill out our forms. "®

The controversies that arose over Zobel, Eckert, and others were only the beginning. In October
1946 a letter written by a Paperclip scientist to his part-time employer set off a chain of events that
instigated Georg Rickhey's trial for Nazi war crimes and a military coverup to assure that the Nazi
past of the rocket group at Fort Bliss remained secret.7

Rickhey was an aggressive, cool, and calculating man, one who didn't mind attracting attention to
himself or his highranking position during the war. He bragged on papers filed with both Wright Field
and the JIOA that he was the wartime general manager of the Mittelwerk underground V-2 rocket
factory. During the entire time Rickhey worked at Wright Field, from July 21, 1946, until his arrest
nearly a year later, his name was prominently displayed on U.S. Army war crimes lists as being
wanted for murder.8

His Paperclip job at the air base was analagous to putting a fox in a chicken coop. Rickhey was
paid to translate fortytwo boxes of Mittelwerk documents shipped from Nordhausen-the very same
records a U.S. Army war crimes unit sought to use as evidence of his crimes. Rickhey had turned
these records over to a Colonel Peter Beasley soon after the U.S. Army liberated Dora concentration
camp. They were shipped first to London and then to Wright Field. Rickhey once described them as
including Mittelwerk management papers, lists of managers, contracts, letters, and policy as well as
information about V-2 rockets and underground tunnel construction.’

Judging from his description and the available documents, the boxes contained very important war
crimes evidence. For example, management papers might have included sabotage reports signed by
Rickhey, Rudolph, or other civilians that were filed with the SS. Sabotage reports resulted in
hundreds of prisoners being hanged. *°

Except for a meager handful, these Mittelwerk documents disappeared from view once they
arrived at Wright Field. This is not surprising, since Putt had put Rickhey in charge of them at the air
base. He certainly was given more than ample opportunity to destroy anything that could be used as
evidence against him or other Germans at Fort Bliss whose names appeared in those files. Equally
disturbing, however, is that Putt and other Wright Field officers allowed this to happen. Un-
fortunately, this is only one example of how Paperclip officials' callous attitude toward Nazi war
crimes obstructed any possible justice.

Rickhey lived with 140 other Germans in a cluster of onestory barracks located on an isolated
hilltop at Wright Field. Not satisfied with the money he earned under Paperclip, he used liquor and
other goods given to him by relatives to set up a black market in his room, selling beer, candy, and
cigarettes to other Germans at a profit. His room was frequently the site of noisy card games and
drinking parties that extended long into the night.11

His card-playing partner, fifty-nine-year-old Albert Patin, had been a big-time industrialist who
owned factories that manufactured automatic pilot devices for fighter planes. Patin had been a colonel
in the SA storm troopers, a position he claimed was "honorary,” and a director in the German Air



Ministry. In a long, rambling affidavit turned over to Putt, Patin described how he had hobnobbed
during the war with those in Hitler's inner circle. There were Mediterranean cruises with the nephew
of Hermann Goring, the proclaimed successor to Hitler, and winter trips with Dieter Stahl, head of
munitions production in Albert Speer's Armaments Ministry.12

Even more damaging, Patin brazenly admitted using Russian, French, and Dutch POWs, along
with "500 pitifully dressed [Jewish] women with shorn hair," as slave laborers in his factory. "One of
the first things | ordered [was] the issuance of scarves for the women to cover their heads as they
suffered most because of their shorn hair," he said. Patin claimed he ignored "one of the basic rules
when employing slave labor" by not putting electric fences around the "encampment” where his
slaves were imprisoned.13

Patin’'s admission was totally ignored, even though both Putt and JIOA officers had to know that
using slave labor was a crime warranting full investigation. The International Military Tribunal was
front page news and had just sentenced Albert Speer to twenty years in prison for his involvement
with slave labor. Yet Patin was the first German whom Putt recommended for legal immigration.
And like Hamill's questionable use of Axster as a trusted informant, Putt used Patin to spy on the
other Germans at Wright Field. 14

One cold October night Rickhey, Patin, and another man were drinking booze, playing cards,
and having a noisy good time. This was the second time in a month that Rickhey's loud parties had
kept his neighbor, sixty-three-year-old Hermann Nehlson, awake past midnight. Rickhey soon
would discover that Nehlson was the wrong man to cross. Unlike Rickhey's crowd, Nehlson had
avoided even joining the Nazi party. During the war, Nehlson had been a consulting engineer for an
aircraft company in Austria. He told friends that he had wanted to make a better life for his
daughter in America, but was now surrounded by the same Nazis and anti-Semitic views that he had
encountered in the Third Reich. In addition, Putt had promised Nehlson that he could work full time
for Erwin Loewy, a close friend whose engineering company in New York City had contracts with
the AAF. Instead he was allowed only short visits to New York and was otherwise confined to the
air base.15

Angry that he couldn't sleep, Nehlson went to Rickhey's room and turned out the lights to stop
the noise. The men around the card table lit a candle and continued with their game, as Rickhey
yelled, "one could still play cards with a good “kosher' candle." Nehlson attributed the anti-Semitic
remark to the fact that Rickhey was drunk. 16

When he returned to his room, Nehlson wrote a two-page letter to Loewy and told him of the
unpleasant incident. He put more-damaging information about Rickhey on the second page of his
letter, hoping it would slip by military censors. Nehlson accused Rickhey of being the “chief
culprit” when twelve Dora prisoners were hanged in the V-2 factory. He thought Rickhey was
guilty of the crime. But when he asked Wright Field officers to do something about it, he was told
that they would go to any extreme to protect the scientists at the air base. Nehlson guessed that
included Rickhey as well as Patin, who had just been named camp spokesman. "That is how things
are here," Nehlson sadly told his friend. Then he put the letter in the slot to be mailed.17

A few weeks later Nehlson left the air base without permission and spent four days with his
brother-in-law in Ann Arbor, Michigan. As a result Putt accused him of security violations and
transferred him to Mitchell Field, New York.18

However, Nehlson's letter eventually caught the attention of censors who screened the Paperclip
group's mail. Colonel Millard Lewis, an officer in AAF Headquarters, asked Cone, G-2's
Exploitation Branch chief, to investigate Nehlson's charges against Rickhey. Lewis also strongly
suggested that "a more comprehensive investigation" of German scientists be made, "to avoid the
possibility of undesirables being admitted to the U.S." Clearly, insufficient background
investigations were not the problem. Nearly everyone at Wright Field, from the Germans to AAF
officers in charge, openly discussed Rickhey's involvement in the hangings. As one employee put
it, the whole story was "common knowledge."19

Seven months passed before AAF headquarters even assigned an investigator to the case.
Meanwhile, Putt continued to consider Rickhey eligible for immigration. On May 2, the same day



that Air Corps Major Eugene Smith was ordered to investigate Rickhey's case, AAF Headquarters
signed Rickhey to a new five-year contract 2o

Once Smith was on the case he quickly traveled to Wright Field. Little is known about Smith
except his rank and serial number. He did note his personal opinions of Germans he interrogated in
reports he filed with the air provost marshal. And his reports clearly show his frustration that
headquarters had given him minimal information about Mittelwerk and Dora to begin his
investigation.

Smith first discussed Rickhey's case with Captain Albert Abels, one of the officers in charge of
Paperclip personnel at Wright Field. Abels said he'd heard rumors about Rickhey but discounted
them as "petty jealousy” among the Germans. Several other Americans at the air base also knew
about the hangings but did nothing to investigate the stories. Smith wasn't so cavalier-at his
insistence, Rickhey was arrested, searched, and given a physical exam. On May 19, 1947, he was
returned to Germany under guard to face war crimes charges.21

Smith went to Mitchell Field to meet Nehlson and three other German scientists who also had
heard about Rickhey's activities. All had met Rickhey for the first time in Germany when he
boarded the ship for America with a trunk that had "Mittelwerk General Manager" boldly painted
on its side. Once on board, a former Mittelwerk engineer, Werner Voss, openly discussed Rickhey's
involvement with the hangings. Voss told the Germans that Rickhey had instigated several hangings
of Dora prisoners in the factory. In one case, prisoners were hanged when some of them tried to
revolt after British planes dropped leaflets on the area urging them to do s0.22

The hangings were so gruesome that even today Dora survivors, such as Yves Beon, remember
them vividly. In one case, twelve prisoners were simultaneously hanged on an overhead crane near
Arthur Rudolph's office. With their hands tied behind their backs and wooden sticks in their mouths
to stifle screams, the electric crane slowly lifted them above a crowd of engineers and prisoners
gathered in the tunnel. "Instead of letting them drop and killing them on the spot immediately, they
let them hang very slowly with pain that's absolutely horrible,” said Beon. Their bodies were left
hanging in the tunnel for hours as a warning to the other prisoners.23

Nehlson confided to Smith how odd it was that Rickhey was deliberately separated from
Rudolph and other Mittelwerk engineers at Fort Bliss. "I think he is protected,” Nehlson said in a
guarded voice. "All those who had been at Nordhausen were already in this country. They were
brought to this country to work."24

Two days later, when Smith arrived at Fort Bliss, he began to see that the Germans were
protected there, too. Wernher von Braun and his brother Magnus, who had worked at Mittelwerk,
were conveniently out of town on business when Smith arrived. Hans Lindenberg, whom the
Canadians wanted to interrogate during Backfire, had died a few months earlier. And even though
Major Hamill had visited Mittelwerk in 1945, he told Smith he knew nothing about the place.25

Information that surfaced years later certainly explains why Wernher von Braun would have
wanted to avoid talking to Smith. A transcript of a meeting held in Rickhey's office in 1944 to
discuss slave labor lists von Braun as one of those attending the meeting, along with high-ranking
SS officers as well as Arthur Rudolph, General Dornberger, Ernst Steinhoff, Hans Lindenberg, and
Hans Friedrich. The group discussed bringing more French civilians to work as slaves in the un-
derground factory and the requirement that they wear striped concentration camp inmate uniforms.
There was no indication that von Braun or anyone else at the meeting objected to this proposal.26

Of the Germans Smith did interrogate, three men gave him so little information that he did not
bother to conduct formal interrogations under oath. That is unfortunate, since one of the men,
Guenther Haukohl, is currently under active investigation by the justice Department. Haukohl was
assigned to Mittelwerk in 1943, helped design the assembly line, and supervised V-2 production.
Yet he told Smith he had only heard rumors of hangings. Both Hans Palaoro and Rudolph Schlidt
were tight-lipped about their activities. Palaoro said he never saw Rickhey at Mittelwerk and had
no information other than what Smith already knew, which was very little. Schlidt said he had seen
Rickhey only a couple of times and never witnessed any instances of prisoners being shot, hanged,



or stabbed in the tunnels.27

Werner Voss, the source of the rumors about Rickhey, told Smith another story when he was
interrogated. He said that twice he had seen up to twenty men at a time hanged in the tunnels, but he
did not see Rickhey at the hangings. VVoss denied telling Nehlson that Rickhey had instigated the
hangings and said he had talked about the hangings with the men on board ship only because he had a
personal grudge against Rickhey. Smith did not ask him what that was about.28

Eric Ball, an engineer on the Mittelwerk assembly line, told Smith that he had seen two hangings
but that Rickhey was not present at either of them. He admitted seeing German engineers beating
prisoners in his section. "These 8 or 10 times the beatings were done by Germans who were in charge
of the section and it was very light," Ball said. He told Smith that while civilian engineers were not
supposed to strike prisoners, if the beatings had been carried out by the SS instead, they would have
been much worse.29

Smith did not know the extent to which the civilian engineers had physically abused prisoners or
he might have questioned Ball more closely. According to Mittelwerk records, the beatings became so
widespread that Dora's camp doctor complained that prisoners were hospitalized for being "beaten or
even stabbed with sharp instruments by civilian employees for any petty offense.” On June 22, 1944,
Rickhey and the SS even warned the engineers in writing that punishing prisoners was the SS's
exclusive domain.*°

Smith also did not know about Mittelwerk's notorious Prisoner Labor Supply office or that it was
directly subordinate to Rudolph. The office, run by a civilian named Brozsat, was responsible for the
quantity of food the prisoners received, which was minimal. The office also was responsible for ob-
taining prisoners from Dora to work in the factory. This was done in coordination with an SS officer
who ran a corresponding prisoner allocation office at Camp Dora. Decades later Rudolph would admit
to Justice Department attorneys that it was he who requested prisoners from SS Sergeant Wilhelm
Simon, who headed the camp's office. Civilian employees under Rudolph in Mittelwerk's supply
office also were known to have beaten the prisoners frequently.31

What Smith did know was that he became suspicious of Rudolph the minute he started
interrogating him. Despite having little information, Smith was not stupid, and when Rudolph told
him a conflicting story, Smith became suspicious. Rudolph admitted that he had visited the SS
commandant at Camp Dora twice. But when Smith began to ask about prisoners who were hurt or
killed, Rudolph first denied seeing prisoners abused, then later described incidents of abuse. In one
breath, Rudolph first told Smith, "I did not see them punished, beaten, hung, or shot." Yet a few
minutes later, when asked to describe the time twelve prisoners were hanged from the crossbeam of a
crane, Rudolph said he did not know if they were dead when he arrived, but "I do know that one lifted
his knees, after | got there."*

Smith was skeptical. From information he had obtained, a sketch had been made of Mittelwerk's
tunnels showing that Rudolph's office had been located near the crane from which the prisoners were
hanged. He figured that Rudolph must have seen the hangings and he repeatedly asked Rudolph about
them, but was given even more conflicting answers. One exchange went like this:

"Did you ever see anybody die in the tunnel?" Smith asked Rudolph.
"No."

"Tell me about the day Rickhey ordered 12 men hung by a crane.”
"The SS had control of things like that. There were 6 maybe 12.33

Rudolph's answers on the amount of food given to prisoners were equally evasive, since the food
supply department was subordinate to him. At first Rudolph said German civilians either brought
food from home or ate in a cafeteria, while prisoners only ate soup sent from Camp Dora. But later
Rudolph claimed that the slave laborers' meals were "about the same" as his own meals. Smith did not
believe him, but he did not have enough information to piece the real story together. He decided to



talk with Rudolph again after he had met with everyone else.*

Hans Friedrich had been in charge of a consulting committee for V-2 electrical devices at
Mittelwerk. But some of his activities may have resulted in prisoners being hanged. According to
Dora records, German engineers turned prisoners over to the SS for minor offenses, such as leaning
over to tie a shoelace, and the prisoners were hanged as a result. Friedrich admitted that he had once
reported a prisoner to the Prisoner Labor Supply office for offering him a cigarette, and he believed
the complaint was given to the SS. Unfortunately, Smith did not pursue this point with Friedrich.®

Friedrich said that once, while prisoners were hanging on a crane, he telephoned Rudolph to ask
how long the crane would be out of operation. "He told me that the men would be hanging there the
last 6 hours of one work shift and the first 6 hours of the next work shift, so that all Germans and
Haeftlinge [prisoners] could see,” Friedrich said. But when Smith questioned Rudolph a second time
and asked about that incident, Rudolph said he did not remember the telephone conversation.*

Smith thought it was unusual that the men he interrogated knew so little about Mittelwerk's
tunneling operations. Many of their answers were so alike that it was almost as though they had
agreed on them beforehand. They claimed that the slave laborers' living, sanitary, and working
conditions were the same as theirs, even though twenty thousand prisoners had died. All of them said
they had seen only two hangings. And if prisoners were hurt, beaten for instance, the SS or prisoner
capos were at fault. According to them, German engineers had nothing to do with punishing
prisoners.®7

Smith also was suspicious about Rudolph and he noted those suspicions in his final report:

Mr. Rudolph impressed the undersigned as a very clever, shrewd individual. He did not wish to
become involved in any investigations that might involve him in any way with illegal actions in the
underground factory and as a result, was cautious of his answers.38

On June 10, 1947, Smith sent the air provost marshal a detailed sixteen-page report and the sworn
interrogations he had conducted at Fort Bliss and Mitchell Field. Smith included the sketch showing
the location of Rudolph's office adjacent to the crane used to hang prisoners. All of this information
was sent to Germany and introduced as evidence during Rickhey's trial.*

Rickhey was confined in an old barracks at the former Dachau concentration camp, awaiting trial
as a Nazi war criminal. Armed American soldiers stood guard in watch towers from which the SS had
once looked down on their victims. A large part of the Dachau complex had been turned into a prison
for SS officers and other hardened criminals awaiting war crimes trials. One barracks was used as a
courtroom for 489 war crimes cases conducted by U.S. Army military courts between 1945 and 1949.
The Nordhausen cases were among those trials. They consisted of the main case, U.S. v. Andrae et
al., and the cases of five other individuals tried separately.

Rickhey posed a serious problem for the Army. On one hand, he was a sacrificial lamb. He was
not a brilliant visionary like von Braun or a highly experienced engineer, but only a bureaucrat whose
skills were expendable. On the other hand, the Army could not afford to make him too angry, since he
knew too much.

Imprisonment did not dampen Rickhey's arrogant spirit. He thought he was still employed under
the Paperclip contract he had signed at Wright Field shortly before his arrest. He sent reports of his
exploits in Germany to Paperclip officers at Wright Field, reminding them of his valuable work. One
report, directed to Putt, was pompously entitled "Report From Germany." In it Rickhey reminded Putt
that he had generously turned over his Mittelwerk management records to the AAF. In a brazen lie, he
told Putt he had been cleared of war crimes charges. "The suspicion manifested about me . . . was in
error and was rectified by Col. Berman chief of the Nordhausen prosecution,” he lied. His
confinement at Dachau was a mere inconvenience, since he had to give "authentical information™ in
the war crimes case. But he soon would be free to visit Paperclip offices at Landshut to discuss
technical information about underground tunnels with Germans he recommended be hired under
Paperclip.40

Lieutenant Colonel William Berman was outraged when he heard about Rickhey's letter. He



immediately contacted the commanding officer of the Army's war crimes unit, Lieutenant Colonel
Clio Straight, and told him that no error had been committed. Rickhey was still imprisoned as a war
crimes suspect and would be a defendant in the main Nordhausen case.*1

Rickhey's chief defense attorney, Major Leon Poullada, demanded that von Braun and his group
testify at Rickhey's trial. Poullada told War Department officials he wanted von Braun "as well as
some engineers who worked in the different departments of the so-called Mittelwerk" as witnesses.
Lieutenant Colonel Straight supported the request, emphasizing that Rickhey faced a death sentence
and that the personal attendance of von Braun and other witnesses was essential: "Sworn statements
would be inadequate due to necessity for detailed explanation of complicated managerial structure
of Mittelwerk Company and overlapping chains of command in Nordhausen. =4z

Rickhey's trial posed a serious threat to the Germans working for the Army under Paperclip.
Detailed explanations of Mittelwerk's management structure would expose Rudolph's authority over
the Prisoner Labor Supply office and his connection to SS officer Simon, who was a defendant in
the trial. Von Braun would be forced to explain his own dubious activities at Mittelwerk. Both
might have to explain their attendance at the meeting in Rickhey's office in which the idea of
sending more French civilians to Dora was discussed. And then there was the ultimate threat-Dora
survivors, who were witnesses at the trial, might recognize them if they were present in the
courtroom.

Army Ordnance officers solved the problem by flatly refusing to comply with Straight's request,
saying that von Braun should not leave the United States for "security reasons." If this refusal
stemmed from ostensible concern that von Braun might be kidnapped by Russians, it was a hollow
excuse. Ordnance had allowed von Braun to travel to Europe exactly five months prior to Straight's
request, on February 11, 1947. The sole purpose of his trip was to meet his girlfriend and bring her
back to America. Ordnance officers first claimed that von Braun had made the trip to take care of
his "personal affairs." But to get their superiors to approve of von Braun's trip, the officers quickly
changed the story and claimed that the trip had been an "emergency.” They pointed out that von
Braun's Paperclip contract allowed his return to Germany when "a state of emergency exists."*

Ordnance officers won the battle: the group never appeared at the trial. The best Poullada got
were sworn statements from von Braun, Rudolph, and others in which no questions were asked
about their own involvement in Mittelwerk's sordid affairs.

Poullada's efforts to get Mittelwerk records from Wright Field also failed, even though General
Clarence Huebner, commander in chief of the U.S. Army in Europe, told the War Department to
turn over the documents as expeditiously as possible. Four months later Rickhey's family hired a
lawyer in the United States and began to campaign for his release. They sent numerous irate letters
to congressmen, including a gross accusation that the War Department had used "Gestapo" methods
against Rickhey. Congressman John Anderson from California tried to get the Mittelwerk
documents after Poullada's efforts failed. Anderson finally obtained a mere handful of records and
sent them to Dachau with a request that Rickhey's cooperation under Paperclip be brought to the
judges' attention at the trial.44

The Andrae trial began August 7, 1947. Except for Rickhey, the defendants were either SS
officers or prisoner capos. The defendants were charged with the murders of at least twenty
thousand prisoners who were starved, beaten, tortured, or hanged. Rickhey was specifically accused
of instituting a system to increase V-2 rocket production that forced the slave laborers to work at
such a fast pace that hundreds of them died from exhaustion. He also was charged with instigating
hundreds of hangings in Mittelwerk's tunnels or at Camp Dora.’s

SS officer Simon, Dora's labor allocation leader, also was sitting in the dock, charged with
murder. This man was so brutal that Dora prisoners had nicknamed him "Simon Legree." An
example of his brutality occurred one summer day in 1944, when a trainload of Hungarian Jews,
including children, arrived from Auschwitz so weak from hunger they had to be carried into the
camp. Simon immediately assigned the adults to a grueling work detail, forcing them to carry heavy
wood planks to construct their own prison barracks. Soon many of them dropped dead from



exhaustion. Then Simon went after the children, whom he considered useless because they were too
young-no more than ten or twelve years old -to work in the tunnels. He ordered the SS to round
them up in the camp yard and beat them to death with clubs.46

In his opening statement, Lieutenant Colonel Berman, the chief prosecutor, described Dora as
unigue among concentration camps in that it was created to serve the German war machine. The
entire complex consisted of the main camp, Dora, and thirty-one subcamps clustererd around the
town of Nordhausen, Germany, in the Harz mountains. The camps existed solely to provide forced
labor in the top-secret V-weaponry factory. "Dora was a concentration camp with the avowed
purpose of exterminating those who were sent to it," Berman said. "The method of extermination
was not the gas chamber, but the method of working them to death, and this they proceeded to
do."47

Of the 60,000 prisoners who had passed through the camp in less than two years, one-third died
as a result of organized murder. Dora's hospital records graphically list the cause of death: 9,000
died from exhaustion and collapse, at least 350 were hanged, and the remainder were shot or died
from disease or starvation. The bodies of those who died were shipped to Buchenwald until Dora's
own crematory, designed to burn up to seventy-five bodies a day, was complete.*®

During the trial Rickhey was described as a cold-blooded Nazi who ordered the SS to hang
prisoners. Four months before American soldiers arrived, as Hitler was demanding that more
rockets be produced, Rickhey took one of his daily walks through the tunnels dressed in full Nazi
uniform and surrounded by heavily armed SS guards. He called the prisoners together in the tunnels
and threatened to cut off their food entirely if they did not work faster. Witnesses said that was
exactly what happened. Soup kettles dried up, potatoes rotted, and the death toll mounted. Both
Rickhey and Rudolph knew the prisoners were dying. Simon's office sent them daily reports on the
number of prisoners either working, sick, or dead.*®

Rickhey's defense centered on his claim that he was an administrator in charge only of budgets,
not of rocket production. He had had nothing to do with the prisoners' deaths and conveniently
blamed everything on the technical director, Albin Sawatzki, who had never been located. Reports
of his whereabouts were mixed. Dora survivors have claimed that American soldiers killed him at
Nordhausen in 1945. One Army CIC agent reported that Sawatzki was buried in a hospital cemetery
near Nordhausen. Two other reports, including an Army war crimes arrest warrant, noted that he
might be in England. Another Army officer told his superior that Sawatzki was living in a large
apartment near Mittelwerk, in what was by then Soviet-controlled East Germany.’o

Rickhey begged the court to consider his work under Paperclip and his inability to obtain
Mittelwerk documents or witnesses in his defense. "l have tried to get these records very hard and
if 1 had gotten them | wouldn't be sitting here now," he said. Poullada submitted the affidavits filed
by von Braun, Rudolph, and others at Fort Bliss who were not allowed to attend the trial. When von
Braun's statement was introduced, noting that he had visited Mittelwerk fifteen to twenty times to
discuss technical matters, the military judges asked Rickhey who he was. "Dr. von Braun was head of
the development of the V-2 and always had close contact with all the data of Dr. Sawatzki
constantly,"” said Rickhey.51

Chief Prosecutor Berman read portions of Smith's interrogation of Rudolph regarding Rickhey's
position at Mittelwerk. Rudolph described the defendant as his chief and said that as Mittelwerk's
general manager, Rickhey was responsible for everything that occurred in the factory. Rickhey had
bragged about his powerful position when he was at Wright Field. During the trial, however, he tried
to downplay his role. Berman and Rickhey argued a minute over Rudolph's description of his
authority, and then this ironic exchange took place:

"Mr. Rudolf [sic] is not only a scientist of repute, but personally a man of reputation as distinct,
is he not?" the prosecutor asked Rickhey.
"As far as | know, Mr. Rudolf's reputation is okay," Rickhey replied halfheartedly. The report that



Major Smith filed with the court, noting his own skepticism about Rudolph, was ignored.52

Dora survivors told the court horrifying stories about how brutally they had been treated by
vicious SS guards. There was also testimony about civilian engineers-such as Rudolph’s subordinates
in the Prisoner Labor Supply officewho ordered SS officers to hang prisoners or who beat prisoners
on their own. At least 350 Dora prisoners were hanged, including 200 for sabotage. Prisoners who
worked on assembly lines continually risked their lives by deliberately pulling out wires, urinating on
wiring, and using other methods to assure that the rockets would not operate properly. They felt that
their sabotage efforts helped save Allied soldiers' lives. In addition to those hanged for sabotage,
others were hanged for such trivial offenses as leaning over to pick up a piece of wire from the
ground or making a spoon during work.*

When civilian engineers saw a prisoner doing something suspicious they filed a sabotage report.
These reports were turned over to the S S and then usually the prisoners were hanged. Rickhey was
accused of having sent these reports to the SS, which had carried out the hangings. But Sawatzki's
former secretary at Mittelwerk testified that it was Rudolph who had turned over the reports.
Hannelore Bannasch said she saw the sabotage reports that crossed her desk at work. According to
Bannasch the reports were handled by "the factory management,” and Sawatzki heard of them only as
"they were passed on by the factory management."”

"Whom do you mean by that-what individual?" the prosecutor asked Bannasch.
"Director Rudolf," she replied.54

He then asked her who had signed the sabotage reports. Previous witnesses had testified to having
seen a sabotage report signed by both Rickhey and a prisoner capo.

"That is impossible," said Bannasch, "a prisoner couldn't possibly sign a sabotage report and
if anybody had signed it at the Werke, it would have been Mr. Rudolf, and never Rickhey,
because he never had anything to do with that factory, itself."55

Civilian engineers even had taken more direct action by personally ordering the SS to hang
prisoners. One Dora survivor named Josef Ackermann recalled that a group of Russian POWSs were
hanged because they were caught making a metal spoon. "The capo told a civilian engineer about it
and the civilian engineer called the SS who was near him," said Ackermann. "The SS brought a piece
of wire and hanged them over their machine." Another witness, Cecil Jay, was a British citizen living
in Germany who had been arrested by the Gestapo for anti-Nazi activities and sent to Dora. Jay
testified that he saw civilian personnel order SS guards to hang four prisoners in the tunnel. "The
order was given from the civilians to the SS that the prisoners be punished for sabotage and it was
carried out,” Jay said.56

Rudolph's subordinates in the Prisoner Labor Supply office were notorious for beating prisoners.
George Finkenzeller, a capo in Paperclip engineer Guenther Haukohl's detail from November 1943
until the summer of 1944, when he went to another area of the plant, was convicted in a separate
Nordhausen trial. In his testimony Finkenzeller identified civilians by name from the Prisoner Labor
Supply office and Rudolph's deputy, Karl Seidenstuecker, and said they ordered the SS to punish
prisoners or beat prisoners themselves. "Practically all civilians who were working in the prisoner
labor allocation and partly some of the civilians, especially during the first year, carried out beatings
on their own," said Finkenzeller.57



Prisoners were brutally beaten by almost anyone in authority for any minor offense. "l was beaten
by the SS, | was beaten by the civilian engineers, and | was even beaten by the capos,” said former
Dora prisoner Georges Kassimatis. He was beaten once with a large rubber hose because he was cold
and had wrapped himself in a cement bag to keep warm. Another time he was beaten while carrying
torpedo parts because he was not walking fast enough to suit his guards. He lagged behind the others
in line because he was so weak from hunger his feet had gone numb.>®

Toward the end of the trial Jean Michel was called to the witness stand. Michel had been a leader
of the French Resistance in Paris when he was arrested by the Gestapo and sent to Dora. In late 1944
he organized a French underground movement in the camp to try to save prisoners' lives. "Everybody
knew that the SS had decided to kill everybody at, the end of the war," Michel said in an interview.
"So, | decided to try to do something about it." He told the court that the Gestapo had caught him and
thirty-seven other Frenchmen and threw them all in jail. Two men were beaten to death when they
tried to escape. Then Michel and the others were taken one by one into another cell, where the SS
beat them. "I would have been hanged if the end of the war didn't arrive as it happened,” Michel said.
After the war he was awarded the French Legion of Honor and the American Medal of Freedom.*®

The trial lasted four months. When the verdicts were announced, fifteen defendants were found
guilty and four were acquitted. Rickhey was found not guilty, and he immediately complained in a
letter to Beasley that the trial had been a Communist plot. Rudolph had sent Simon's attorney a letter
in Simon's defense claiming that the SS officer had tried to help the prisoners. The court, however,
thought the evidence against Simon showed entirely the opposite and sentenced him to life
imprisonment.60

In Washington, G-2 Exploitation Branch chief Montie Cone was busy in his office in the
Intelligence Division when the telephone rang. State Department representative Henry Cox wanted to
know if there had ever been a Paperclip specialist returned to Germany for a war crimes trial. "I
thought a moment,” said Cone, "and realizing that the Rickhey case was in the public domain . . . |
did not dare deny the story." He told Cox that one Air Force case had been returned to Europe under
suspicion and that he recollected that the man was cleared. In any event, Cone said, "we did not desire
to take further chances on the case. "°1

Then, in an unprecedented move, the Army classified the entire trial record. The American public
would not know that Rudolph, Magnus von Braun, and others at Fort Bliss had worked at Mittelwerk,
not Peenemunde. The press would not be able to obtain Smith's report that noted his suspicions about
Rudolph, or see trial testimony of witnesses who said it was Rudolph who had signed sabotage
reports that were turned over to the SS. Wernher von Braun would be saved from having to answer
awkward questions about his frequent visits to that underground hell. No one would know about
twenty thousand men who died while working as slaves on Hitler's V-2. No one would even know
that Camp Dora existed.

All of that evidence was now safely hidden from public scrutiny. And it stayed that way for
decades.
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5 Experiments in Death

IT was mid-afternoon, March 16, 1946, when the guests arrived at the old Kaiser Wilhelm Institute
in Heidelberg, Germany. Hundreds of Americans had been invited to the open house at the new
AAF Aero Medical Center set up to exploit German aviation medicine. The center's commander,
Air Corps Colonel Robert Benford, greeted guests at the door and sent them to the large library that
had been transformed into a cheerful cocktail lounge decorated with brightly colored flowers. A
bartender recruited from a local hotel kept the liquor flowing throughout the afternoon.1

The party provided an opportunity for the guests to meet more than a hundred German scientists
working at the AAF Center under Paperclip. Benford and other AAF officers had recruited some of
Germany's best-known specialists in aviation medicine. Many Americans at the party already knew
Hubertus Strughold, who was in charge of the German staff. During the war, Strughold headed the
Luftwaffe Institute for Aviation Medicine in Berlin under Oskar Schroeder, chief of the Luftwaffe's
Medical Service. The German staff at the AAF Center included Strughold's former wartime
subordinates at the institute, Konrad Schaefer, Otto Gauer, and Hans Clamann.2

As part of the festivities, guests toured the AAF Center to get firsthand information about the
more interesting projects underway. Thousands of captured German documents and copies of the
scientists' published and unpublished research were being translated into English for later
publication in AAF monographs.®

Konrad Schaefer's study, "Thirst and Thirst Quenching in Emergency Situations at Sea,” was
part of this project. Schaefer had worked at Strughold's institute on problems of how to make
seawater relatively safe to drink. The Luftwaffeand now the AAF-considered this research an
important step toward saving the lives of downed fliers with no water available to them except
seawater.”

Other Paperclip scientists had conducted aeromedical experiments using the scientific equipment
housed at the AAF Center. One was the well-known high-altitude specialist Siegfried Ruff-who
works today as a consultant for Lufthansa German Airlines in West Germany. He was wartime head
of aeromedicine at the German Experimental Institute for Aviation, the DVL (Deutsche
Versuchsanstalt fuer Luftfahrt). Ruff and Strughold coauthored several articles and a book on
aviation medicine.’

Ruff recalled his work under Paperclip at the AAF Center. "I worked on ejector seats," Ruff said
in an interview. "We tested how much humans can stand.” He and Gauer conducted experiments to
test the body's ability to withstand sudden thrust accelerations simulating a flyer's experience when
catapulted from an aircraft after an accident or ramming.6

Another Paperclip recruit, Hermann Becker-Freyseng, worked on high-altitude experiments with
Ruff at the AAF Center. Becker-Freyseng was formerly head of the Department for Aviation
Medicine under Schroeder and worked afternoons at Strughold's institute. Under Paperclip he and
Ruff conducted seventy experiments . with a German low-pressure chamber to study ways to
prevent the bends. They put volunteer test subjects into a chamber and simulated an altitude of
39,260 feet to determine whether the bends were less painful when the body was in a prone position
or sitting up.7

But a dark side of the Germans' work was kept secret from the guests at the party. Both Schaefer
and Becker-Freyseng knew far more about seawater's effects on the human body than was stated in
the published version of Schaefer's study. And men had been driven insane and died due to lack of
oxygen when they ascended to simulated extreme high altitudes in the pressure chamber.

Karl Hoellenrainer was an innocent victim of gruesome seawater experiments at Dachau. The
scars on his back where his liver had been punctured and his ruined health from being forced to
drink putrid yellow seawater told the story of what was missing from Schaefer's study. SS chief



Himmler had tried to eliminate gypsies from Nazi Germany. As a result Hoellenrainer was arrested
by the Gestapo and sent to Auschwitz. He was only there a month, but that was long enough for the
Nazis to kill his child, his sister, and both of her children, and throw their bodies into the
smoldering furnaces at Birkenau. Then he was loaded onto a train bound for Buchenwald to be
imprisoned until the SS decided his and other gypsies' fate.®

As Hoellenrainer sat waiting, Schaefer, Becker-Freyseng, and others held a conference at the

German Air Ministry to discuss problems of fliers whose planes crashed at sea, forcing them to live
on seawater. In 1944 the Luftwaffe's Medical Service had only two methods for making seawater
potable. Schaefer's method was relatively safe but required substantial amounts of silver, which
was in limited supply. The second method, called Berkatit, was a substance that changed the taste
of seawater but did not remove the salt.’
During the conference, Becker-Freyseng reported that clinical experiments had not yet been
conducted under sufficiently realistic conditions of sea distress. He and Schaefer were convinced
that if a man took Berkatit his health would be damaged within six days and after twelve days it
would Kill him. Several meetings were held to plan the experiments, including one at Strughold's
institute that Clamann also attended. The group agreed that a new set of experiments should be
conducted using concentration camp prisoners, since experiments with Berkatit probably would
result in deaths.10

Becker-Freyseng wrote a letter to SS chief Himmler, signed by Schroeder, asking for "40
healthy test subjects” and permission to conduct the experiments at Dachau. A particularly
nauseating Nazi discussion ensued among SS officials over whether to use Jews or "asocial gypsy
half-breeds.” One SS man objected to gypsies because they were "of somewhat different racial
composition™ than Aryan Germans. Himmler finally arranged to transfer gypsies to Dachau for the
experiments.11

Hoellenrainer got the word when the SS summoned him and forty other gypsies to the camp yard
and said they were being transferred to a work detail at Dachau. When they arrived, however, they
were sent to a hospital ward, stripped, and X-rayed. Wilhelm Beiglboeck, a Luftwaffe doctor in
charge of the experiments, told them their fate. When one gypsy protested, Beiglboeck pulled out a
gun and said, "If you are not quiet, and want to rebel, | will shoot you on the spot."12

The prisoners we